




3 اقتصادی

وزیر صنعت، معدن و تجارت خبرداد؛

حذف صادرات سنگ خام در ۲ سال آینده

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: مبنای نظر وزارت 
صنعت حذف صادرات سنگ خام از دو سال آینده است و با 
بهره برداری از  کارخانه هایی با خط تولید پیشرفته و تکنولوژی 
روز تلاش می کنیم از سال آینده از صادرات سنگ خام به 
صورت کامل جلوگیری کنیم که در حال حاضر تعدادی از این 
کارخانه ها در حال تجهیز و بروزرسانی خطوط تولید خود بوده 

و بزودی وارد مدار تولید صادرات محور خواهند شد .
محمدرضا نعمت زاده در حاشیه افتتاح و بازدید از گروه 
کارخانه های سنگستان محلات در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
کرد: گروه کارخانه های سنگستان یکی از واحدهایی است که 
همزمان با دیگر پروژه های استان و به دستور رئیس جمهور 

افتتاح شد.
وی در خصوص ویژگی های این واحد صنعتی تصریح کرد: 
این واحد صنعتی یکی از سنگبری های نمونه کشور است که 
در حال حاضر با بروز رسانی خطوط تولید و بکارگیری خط 
تولید جدید و کاملا اتوماتیک امکان برش سنگ در ابعاد بزرگ 

و فرآوری با دستگاه ها و ماشین آلات روز دنیا در آن فراهم 
شده است.  وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به سیاست 
وزارتخانه متبوع خود در خصوص جلوگیری از صادرات سنگ 
کوپ و خام افزود: این کارخانه با ظرفیت فراوری یک میلیون 
و ۵۰۰ هزار متر مربع  سنگ در سال زمینه خوبی برای ورود 
به بازار صادراتی دارد. در کل کارخانه های صنعتی برای ورود 
به بازار صادراتی باید همت و تلاش مضاعف داشته و تولید آنها 

بنا بر نیاز و سفارش مشتریان باشد.
نعمت زاده از سیاست وزرات صنعت، معدن و تجارت در 
خصوص حذف صادرات سنگ خام در دو سال آینده خبر داد 
و تصریح کرد: مبنای نظر وزارت صنعت حذف صادرات سنگ 
خام از دو سال آینده است و با بهره برداری از  کارخانجاتی با 
خط تولید پیشرفته و تکنولوژی روز تلاش می کنیم از سال 
آینده از صادرات سنگ خام به صورت کامل جلوگیری کنیم  
که در حال حاضر تعدادی از این کارخانجات در حال تجهیز 
و بروزرسانی خطوط تولید خود بوده و بزودی وارد مدار تولید 

صادرات محور خواهند شد.
 قائم مقام ستاد اقتصاد مقاومتی کشور در خصوص ارزیابی 
خود از وضعیت صنایع گفت: اگرچه برخی از واحدهای بزرگ 
صنعتی به دلیل کمبود سفارشات با مشکلاتی مواجه شده اند و 
با حداقل توان در حال فعالیت هستند، اما وضعیت کلی مثبت 

و قابل قبول است.
مقابلواردکنندگانواگنمیایستیم

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه از ظرفیت مناسب 
تولید واگن در استان ابزار خرسندی کرد و افزود: ظرفیت 
مناسبی برای تولید واگن در استان مرکزی وجود دارد و 
به همین منظور واردات انواع واگن مسافری و باربری را به 
مصلحت کشور نمی بینیم. اگر عده ای اقدام به واردات کنند 
مجبوریم طبق قانون جلوی آنها را بگیریم تا به تولید داخل 

کمک کنیم.
نعمت زاده در پاسخ به سوال ایسنا در خصوص برنامه این 
وزارتخانه برای نوسازی واحدهای صنعتی گفت: در سال های 
و  بوده  کم  بسیار  صنعتی  سرمایه گذاری  میزان  گذشته 
واحدهای صنعتی نتوانسته اند استهلاک خود را نیز جبران 
کنند. از شروع به کار دولت تدبیر و امید واحدهای صنعتی 
را برای نوسازی و استفاده از تکنولوژی روز تشویق و ترغیب 
کرده ایم تا در فضای پسابرجام با کمک شرکت های خارجی، 
ساخت و مهندسی مشترک ماشین آلات صنعتی را آغاز کنیم 
و در معدود مواردی که تولید ماشین آلات به صرفه نباشد نیز 
ماشین آلات خارجی به منظور نوسازی صنایع را وارد خواهیم 

کرد.
تسهیلاتپرداختیبهصنعتباید۴۰درصدشود

وزیر صنعت، معدن و تجارت در خصوص برنامه دولت 
برای شش ماهه دوم سال و پرداخت تسهیلات به واحدهای 
تولیدی و صنعتی، خواستار کمک بیش از پیش بانک ها شد و 
تصریح کرد: پیش بینی خاص در این زمینه نشده و همچنان 
از بانک ها خواهان پرداخت تسهیلات به واحدهای صنعتی به 
میزان ۴۰ درصد کل تسهیلات پرداختی در بانک هستیم و 
این در حالی است که در حال حاضر این میزان کمتر از ۳۰ 
درصد بوده و امیدواریم نظام بانکی بیش از پیش کمک کار 

صنایع باشد.

خبرهای خوش وزیر درباره آزادراه تهران - شمال:

قطعه »یک« آزادراه تهران - شمال
 بهار آینده افتتاح می شود 

در حال حاضر پروژه آزادراه تهران - شمال ۳۲ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. قطعه یک 
این آزادراه دارای ۷۰ درصد پیشرفت است و بنا بر وعده وزیر راه، بهار ۱۳۹۶ قطعه اول 

افتتاح می شود.
عباس آخوندی و علی اکبر ناطق نوری به همراه رییس بنیاد مستضعفان روز گذشته ، از 

روند عملیات اجرایی منطقه دو آزادراه تهران - شمال شامل تونل البرز تالون بازدید کردند.
در جریان این بازدید عباس آخوندی - وزیر راه و شهرسازی - روند پیشرفت کار را بسیار 
خوب دانست و گفت: در »قطعه یک« با ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی مواجه هستیم و در بهار 

سال ۱۳۹۶ این قطعه را زیر بار می بریم.
وی افزود: اسناد مناقصه قطعه دوم نیز امروز باز می شود و عملیات اجرایی قطعه سوم نیز 

به زودی آغاز می شود و قطعه چهارم نیز در حال حاضر زیربار است.
آخوندی با بیان این که ۱۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری برای آزادراه انجام شده است، 
اظهار کرد: طراحی ها به دقت انجام شده و تلاش می شود با توجه به طولانی بودن تونل ها، 

معماری خوب و چشم نوازی داشته باشیم.
همچنین علی اکبر ناطق نوری در جریان این بازدید با اشاره به این که سالیان سال است که 
پروژه آزادراه تهران - شمال ادامه دارد و به نوعی تبدیل به جک و طنز شده است، گفت: با 
آمدن دولت یازدهم و به خصوص آقایان آخوندی و سعیدی کیا شاهدیم که روند کار بسیار 

سریع شده است، زیرا هر دو با توجه به کمبود بودجه دولت خوب کار کردند.
وی تصریح کرد: آنچه برای ما مهم است این که در این پروژه ۳۱۰۰ نفر مشغول کار هستند 
و در بخش اشتغال جانبی نیز در بخش سیمان، فولاد و برخی صنایع دیگر اشتغال خوبی 

ایجاد شده است.
ناطق نوری ادامه داد: نکته جالب تر این که در روند کار از متخصصان ایرانی استفاده شده و 

امیدواریم در آینده نزدیک اسناد مناقصه قطعات دوم و سوم باز شود.
سعیدی کیا نیز با اشاره به کارفرمایی وزارت راه و شهرسازی با مشارکت بنیاد مستضعفان در 
اجرای این طرح، ادامه داد: هزینه ها به صورت ۵۰ - ۵۰ از سوی هر دو دستگاه تامین می شود 

و الحمدالله روند کار به خوبی پیش می رود.
وی اظهار کرد: اگر از پیمانکاران سوال کنیم متوجه می شوید که هزینه ها به موقع پرداخت 

می شود.
در ادامه مدیر اجرایی پروژه آزادراه تهران - شمال اظهار کرد: در حال حاضر آزادراه دارای 
۳۲ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. البته هم اکنون از هفت درصد از برنامه عقب هستیم 
که سعی می کنیم این کاستی را جبران کنیم. در ابتدای سال ۱۳۹۴ این رقم ۱۸ درصد 
بود که نشان می دهد درصد پیشرفت ماهانه از دو درصد طی ۱۷ سال ماهیانه ۳.۳ درصد 

رسیده است.
وی خاطر نشان کرد: در منطقه یک آزادراه از سال ۱۳۷۸ تا ۱۳۹۰ شیب پیشرفت بسیار 

ملایم بود، اما از سال ۱۳۹۰ تا الان شیب تقریبا به حالت قائم درآمده است.
این پیمانکار گفت: شرکت چینی که قرار بود شش قسمت کار را انجام دهد تا یک ماه 

دیگر کار را تکمیل می کند.
پیمانکار پروژه آزادراه تهران - شمال با اشاره به روند پیشرفت منطقه دو، تصریح کرد: در 
این قسمت تونلی وجود دارد که باTBM در حال حفاری آن هستیم روزی ۲۵ تا ۳۰ متر 
پیشرفتی داریم. چهار قطعه دیگر از سه راهی شهرستانک تا پیچ سرهنگ نیز امروز ساعت 

۲:۳۰ بعد از ظهر به چهار پیمانکار واگذار می شود.
وی با بیان این که طراحی، زیبایی و ایمنی مسیر برای اولین بار در کشور به شکلی منحصربه 
فرد انجام می شود، ادامه داد: در مسیر با تونلی پنج کیلومتری روبه رو هستیم که ۲۱۰۰ 
متر با سطح دریا ارتفاع دارد به همین منظور لازم است استانداردهای لازم از نظر ایمنی، 
آرامش و آسودگی خاطر رانندگان فراهم شود و معماری جاده در این مسیر به طور مطلوب 

صورت می گیرد.
مدیر اجرایی پروژه آزادراه تهران - شمال در خصوص تونل البرز نیز توضیح داد: این تونل 
۶۴۰۰ متر طول دارد که سه راهی سرهنگ را پل زنگوله متصل می کند. در این مسیر ۱۳۵۳ 

متر حفاری صورت گرفته و ۱۸۴۸ متر باقی مانده است.
پیمانکار پروژه آزادراه تهران - شمال اظهار کرد: طول مسیر آزادراه تهران - شمال ۱۲۱ 
کیلومتر است که با افتتاح آن سالیانه ۶۰۰ میلیارد تومان صرفه جویی در سوخت انجام 

می شود.
وی منابع مورد نیاز برای تکمیل آزادراه تهران - شمال را ۷۸۰۰ میلیارد تومان عنوان کرد 
و گفت: تعداد جبهه های فعال در آزادراه ۱۳۰ جبهه، تعداد نیروی انسانی ۳۰۸۸ نفر، تعداد 

ماشین آلات ۹۲۳ دستگاه و تعداد قالب موجود ۳۰ دستگاه است.
بنابراین گزارش در جریان این بازدید بیان شد که بیش از ۹۵ درصد تونل های منطقه 
یک حفاری شده و هم اکنون منطقه یک آزادراه آماده احداث خدمات زیربنایی از جمله 

برق رسانی و غیره است.

خوراکی هایی که از روند کاهنده تورم 
پیروی نمی کنند 

مرکز آمار ایران نرخ تورم یکساله منتهی به مهرماه امسال را ۷.۹ درصد اعلام کرد اما نگاهی 
به اقلام خرده فروشی برخی مواد خوراکی در تهران)اعلام شده از سوی بانک مرکزی( نشان 

می دهد، رشد قیمت برخی کالاها شتاب بیشتری از نرخ تورم کنونی دارد. 

به گزارش ایرنا، تداوم روند کاهش تورم در دولت یازدهم و تک رقمی شدن آن از خردادماه 
امسال، این پرسش را در ذهن برخی منتقدان دولت و حتی مردم بوجود آورده است که 
چرا این تغییر در زندگی مردم ملموس نیست. البته محمدباقر نوبخت سخنگوی دولت و 
نیز کارشناسان اقتصادی بارها تاکید کرده اند که کاهش نرخ تورم به معنی کاهش سطح 
عمومی قیمت ها نیست بلکه از رشد بیشتر آن جلوگیری شده است به گونه ای که اگر 
تورم با رشد شتابانی که در سال ۱۳۹۲ داشت ادامه می یافت، امروز شرایطی بدتر از اوضاع 
اقتصادی کشورهایی چون ونزوئلا بر کشور حاکم بود. امیدواری ها به کاهش نرخ تورم و 
بهبود اوضاع اقتصادی در ایران، نه فقط نظر دست اندرکاران دولت است، بلکه نهادهای بین 
المللی همچون صندوق بین المللی پول نیز بر آن صحه گذاشته اند. صندوق بین المللی پول 
)IMF( در تازه ترین گزارش چشم انداز اقتصادی منطقه خاورمیانه ،شمال آفریقا، افغانستان 
و پاکستان )MENAP( که مهرماه منتشر شد، نرخ تورم ایران را برای سال های ۲۰۱۶ و 
۲۰۱۷ به ترتیب ۷.۴ و ۷.۲ درصد پیش بینی کرد. بااین حال، نگاهی به متوسط قیمت 
خرده فروشی برخی از مواد خوراکی در تهران در هفته منتهی به ۳۰ مهرماه امسال که بانک 
مرکزی آن را منتشر کرده، نشان می دهد رشد قیمت برخی گروه های کالایی که مستقیم 
با زندگی مردم سر و کار دارند، از روند کاهشی تورم تبعیت نمی کند. براساس آمار منتشره 
بانک مرکزی، تغییرات سالانه ۱۱ گروه کالای خوراکی در هفته منتهی به سی ام مهرماه 
نشان می دهد که دو گروه برنج و قند و شکر تورم بالای ۴۰ درصد، گروه حبوبات تورم بالای 
۲۰ درصد و سه گروه شامل میوه های تازه، گوشت قرمز و چای تورم بالای ۱۰ درصد را 
ثبت کرده اند. در این میان چهار گروه شامل لبنیات، تخم مرغ، گوشت مرغ و روغن نباتی 
تورم زیر ۱۰ درصد داشته اند و فقط گروه سبزی های تازه تورم منفی را در تغییرات سالانه 
خود پشت سر گذاشته است. در تغییرات سالانه منتهی به سی ام مهر، برنج ۴۵.۷ درصد و 
گروه قند و شکر ۴۰.۷ درصد رشد قیمتی داشته که بالاترین سطح افزایش در میان گروه 
های دیگر اقلام خوراکی در تهران است و پس از آن گروه حبوب با ۲۱.۴ درصد قرار دارد. 
همچنین گروه میوه های تازه با ۱۱ درصد، گوشت قرمز با ۱۰ درصد و چای با ۱۷.۸ درصد 
تورمی بالاتر از میانگین نرخ تورم منتهی به مهر ۹۵ را ثبت کرده اند. لبنیات نیز با ۳.۵ درصد، 
تخم مرغ با ۹.۷ درصد، گوشت مرغ با ۲ درصد و روغن نباتی با هفت درصد افزایش قیمت 
سالانه، زیر ۱۰ درصد رشد قیمت داشته اند. از سوی دیگر، گروه سبزی های با افت ۱.۴ 

درصدی، تورم منفی را در تغییرات سالانه در ماه نخست پاییز ثبت کرده است.
تغییراتهفتگیقیمتها

نگاهی به تغییرات هفتگی ۱۱ گروه کالای خوراکی در تهران نیز نشان می دهد که چهار 
گروه افت قیمت داشته اند که شامل تخم مرغ )۵.۷- درصد(، برنج )۰.۲- درصد(، گوشت 
مرغ )۷.۱ - درصد( و قند و شکر )۰.۷- درصد( است. همچنین دو گروه لبنیات و حبوب در 
هفته پایانی مهر در مقایسه با هفته پیش از آن هیچ تغییر قیمتی نداشتند. بررسی هفتگی 
تغییر قیمت ها، گروه میوه های تازه ۳.۸ درصد، سبزی های تازه ۱۰.۲ درصد، گوشت قرمز 
۰.۹ درصد، چای ۱.۱ درصد و روغن نباتی ۰.۴ درصد رشد قیمت ثبت کرده اند. ذکر این 
نکته ضروری است که افزایش قیمت برخی اقلام خوراکی مقطعی بوده و در برخی ماه ها 
رشد می یابد که برای نمونه می توان به افزایش قیمت مرغ در اوایل فصل تابستان اشاره 
کرد که پس از چند هفته افزایش قیمت، نرخ رشد آن مهار شد. همچنین باید گفت که در 
تعیین نرخ تورم کل کشور، گروه خوراکی ها و آشامیدنی ها فقط یک گروه از ۱۲ گروه مورد 
بررسی است و گروه های دیگری شامل »دخانیات«، »پوشاک و کفش«، »مسکن، آب، برق، 
گاز و سایر سوخت ها«، »اثاث، لوازم و خدمات مورد استفاده در خانه«، »بهداشت و درمان«، 
»حمل و نقل«، »ارتباطات«، »تفریح و امور فرهنگی«، » تحصیل«، »رستوران و هتل« و 

»کالا و خدمات متفرقه« نیز نقش دارند.

چهارشنبه -پنجم آبان ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4131

معاون وزیر: 

شهرسازی باید مبتنی بر حمل ونقل ریلی باشد 
معاون برنامه ریزی و اقتصاد حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی گفت: شهرسازی باید 
مبتنی بر حمل ونقل ریلی باشد و شهرها طوری طراحی شوند که بستر این نوع حمل 

ونقل به لحاظ درون شهری و برون شهری در آن گنجانده شود. 
مهرداد تقی زاده بهجتی روز سه شنبه در همایش تخصصی شهرسازی ریل پایه در 
زنجان، افزود: وضعیت برخی شهرها مانند تهران به لحاظ حمل و نقل شهری تایید یا رد 

نمی شود، بر همین اساس نتیجه عملکرد شهرداری ها وضع موجود نباید باشد. 
وی اظهار کرد: باید برای اجرای بهتر پروژه های شهری در کشور از تجربیات سایر 
کشورهای موفق در حوزه شهرسازی ریل پایه بدون کپی برداری استفاده شود. معاون 
برنامه ریزی و اقتصاد حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی با بیان اینکه ایستگاه های راه آهن 
برون و درون شهری باید نزدیک مراکز شهر قرار داشته باشند، خاطرنشان کرد: این کار 
در تهران اجرا شده ولی کافی نیست و باید سرعت اقدامات در حمل و نقل عمومی ریلی 
افزایش پیدا کند. تقی زاده تاکید کرد: ایستگاه های ریلی باید چند وجهی ساخته شوند تا 
برای قطارهای حومه، عادی، سریع السیر و اتوبوسی نیز دسترسی وجود داشته باشد. وی 
به ضرورت ریل پایه بودن شهرسازی اشاره و اظهار کرد: درزمان حاضر تفکر غالب در حوزه 
حمل و نقل شهری در کشور خودرو محور است و بهتر است سبک حمل و نقل درون 

شهری به سیستم ریلی تغییر پیدا کند. 

در ۶ ماه نخست امسال 

صادرات پسته 22 درصد افزایش یافت 
میزان صادرات پسته کشور در ۶ ماه نخست امسال بیش از ۴۰ هزار تن و به ارزش ۳۸۱ 
میلیون و ۶۴۷ هزار دلار بود که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته از نظر وزنی ۲۲ 

درصد و به لحاظ ارزشی ۲۰درصد رشد داشته است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهادکشاورزی، در سال ۱۳۹۴ از ۴۰۷ هزار هکتار 
سطح بارور و غیربارور باغ های پسته کشور ۲۶۱ هزار تن پسته برداشت و ۱۳۰ هزار تن 
آن به صورت پسته خشک و با پوست تازه و مغز پسته به ارزش ۱.۲ میلیارد دلار به ۷۰ 
کشور جهان صادر شد.هم اکنون پسته در ۲۹ استان کشور کشت می شود، استان کرمان 
با ۲۱۲ هزار هکتار باغ بارور و غیربارور و ۹۶ هزارتن تولید سالیانه، استان خراسان رضوی 
با ۷۳ هزار هکتار باغ بارور و غیربارور و ۵۰ هزارتن تولید سالیانه و استان یزد با ۳۲ هزار 
هکتار باغ بارور و غیربارور و ۴۲ هزارتن تولید سالیانه، بیشترین میزان سطح زیرکشت و 

تولید پسته را در کشور به خود اختصاص داده اند.
بنابراین گزارش، طرح جامع مدیریت باغ های پسته تدوین شده و بر مبنای آن در 
صورت اخذ ردیف بودجه، ۱۵۰ هزار هکتار از باغ های پسته اصلاح و نوسازی و ۵۰ هزار 

هکتار باغ پسته در مناطق مستعد جدید ایجاد می شود.
اصلاح نهال و احداث باغ های مادری، توسعه مکانیزاسیون، آبیاری زیرسطحی و ایجاد 
صندوق ملی حمایت از سرمایه گذاری پسته کشور به منظور تشکیل زنجیره پسته و 
ساماندهی تشکل های موجود و همچنین تامین سرمایه در گردش برای حمایت از 
صادرات این محصول با مشارکت بخش خصوصی از دیگر موارد پیش بینی شده در این 

طرح است.
به گزارش ایرنا، پیش از این، محمود حجتی وزیر جهادکشاورزی در دهمین نشست ستاد 
عالی پسته بر ضرورت صادرات مدیریت شده و هماهنگ محصول پسته از سوی بازرگانان 
برای حفظ جایگاه پسته ایران در بازار جهانی تاکید کرده و گفته بود: در این زمینه اتاق 

بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران می تواند نقش محوری ایفا کند.
وی پایش رقبای ایران را در بازار پسته ضروری دانسته و با اشاره به پیگیری تجهیز و 
تامین منابع و سرمایه در گردش تشکل های تولیدی و صادراتی پسته، بر لزوم تسریع در 
خرید محصول کشاورزان و و تامین بازار داخلی با قیمت مناسب و توسعه بازار صادراتی 

این محصول تاکید کرده بود.

سفیر فرانسه در ایران خبرداد؛

 آغاز دور جدید روابط همه جانبه با ایران 
سفیر فرانسه از آغاز دور جدید روابط همه جانبه با ایران خبر داد و گفت: برای تامین 

سرمایه و انتقال دانش حمل ونقل ترکیبی اماده هستیم.
ب فرانسوا سینمو سفیر فرانسه در ایران در گردهمایی مشترک ایران و فرانسه در زمینه 
حمل ونقل ترکیبی و سرمایه گذاری بخش خصوصی در پروژه های زیربنایی گفت : فرانسه 
برای تبادل اطلاعات و آموزش موضوع های تخصصی در زمینه حمل ونقل ترکیبی به ایران 
اراده ای قوی دارد و می خواهد با از سرگیری روابط بین دو کشور، دوره جدید را به یک 

موفقیت بزرگ تبدیل کند. 
سمینار مشترک ایران و فرانسه در زمینه حمل ونقل ترکیبی و سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در پروژه های زیربنایی پیش از ظهر امروز در مرکز تحقیقات راه و مسکن و 

شهرسازی به ریاست شکرچی زاده رئیس این مرکز برگزار شد.
فرانسوا سینمو سفیر فرانسه در ایران با خوش آمد گویی به مهندسانی که از فرانسه برای 
حضور در این سمینار به ایران آمده اند گفت: فرانسه برای اجرایی کردن توافق دو کشور 
تلاش می کند و این سمینار در پی توافق سال گذشته وزیر و حمل ونقل فرانسه و ایران 

برگزار می شود.
وی با بیان اینکه موضوع های مورد بحث حمل ونقلی برای هر دو کشور اهمیت ویژه ای 
دارد ، گفت : مدرن سازی زیرساخت ها برای توسعه در ایران و فرانسه بسیار مهم است و 
یکی از اولویت های دولت آقای روحانی که برای کادر کاریش مشخص کرده همین است.

وی ادامه داد: نوسازی و مدرن سازی زیرساخت ها تأمین سرمایه و بودجه جدیدی را از 
راه های مختلف می طلبد و ما باید به دنباله راهکارهای مبتکرانه باشیم.

سفیر فرانسه در ایران گفت: این سمینار در چارچوب همکاری های مشترک بین دو 
کشور است که روابط آن ها در حال شکوفایی است.

سینمو ادامه داد: این همکاری ها علاوه بر اینکه در زمینه سیاست توسعه پیدا می کند 
درزمینه های دانشگاهی، تجاری، آموزشی و فنی نیز ادامه می یابد. فرانسه اراده ای قوی برای 
پیگیری تمام این مسائل را دارد تا شروع و ازسرگیری روابط را تبدیل به یک موفقیت بزرگ 
کند. سفیر فرانسه در ایران به همکاری های مشترک تهران و پاریس در زمینه پزشکی ، 
ژنتیک در پزشکی و ستاره شناسی اشاره کرد و گفت: آن چیزی که مهم است اعتمادسازی 
در این تبادلات و ایجاد روابط جدید بر پایه اعتمادسازی متقابل است. وی تأکید کرد 
که همکاری های ایران و فرانسه در زمینه آموزش و انتقال تکنولوژی ی تواند گسترش 
پیدا کند. فرانسوا سینمو همچنین در جمع خبرنگاران گفت: این نشست به ابتکار آقای 
شکرچی زاده رئیس مرکز تحقیقات برپا شده و به دنبال توافقنامه ای که بین آقای ویدالیس 
وزیر حمل ونقل فرانسه و آقای عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی ایران به امضا درآمد، 
برگزار می شود. وی ادامه داد: ایران و فرانسه برای دو موضوع بسیار مهم تأمین سرمایه 

از طریق بخش خصوصی و همچنین اهمیت حمل ونقل ترکیبی به گفتگو می نشینند.

در هفت ماهه نخست امسال  صورت گرفت:

اعطای بیش از 3855 میلیارد تومان 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج

نظام بانکی در هفت ماهه نخست امسال بیش از ۳۸۵۵ میلیارد تومان تسهیلات قرض 
الحسنه ازدواج به هموطنان اعطا کرده است.

نبه گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، نظام بانکی در هفت ماهه نخست امسال ۳۸ 
تریلیون و ۵۵۵ میلیارد و ۶۹۰ میلیون ریال تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به ۴۴۰ هزار و 
۳۰۰ نفر از هموطنان اعطا کرده که این میزان به لحاظ مبلغی در مدت مشابه سال های قبل 
بی نظیر بوده است. براساس آمار سامانه قرض الحسنه ازدواج، از ابتدای راه اندازی این سامانه 
در سال ۱۳۸۸ تا تاریخ اول آبان امسال ، مبلغ ۲۴۲ تریلیون و ۷۷۳ میلیارد و ۶۳۲ میلیون 
ریال تسهیلات در اختیار ۸ میلیون و ۳۰ هزار و ۴۴۷ نفر از هموطنان قرار گرفته است. بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران در جهت حمایت از ازدواج جوانان و همچنین اجرای مفاد 
تبصره ۲۹ قانون بودجه سال جاری، ضمن ابلاغ و تعیین سهمیه پرداخت تسهیلات قرض 
الحسنه ازدواج از محل سپرده های قرض الحسنه پس انداز و جاری به تمام بانک های کشور، 
اولویت، تسریع و تسهیل در اعطای این تسهیلات نسبت به سایر تسهیلات قرض الحسنه از 
سوی بانک ها را مورد تاکید قرار داده است. هم اکنون تعداد متقاضیان در صف سامانه ازدواج 
این بانک ۶۹۲ هزار و ۴۶۲ نفر بوده که تعداد ۳۲۹ هزار و ۷۰۰ نفر از افراد یادشده در مراحل 
تکمیل پرونده و انعقاد قرارداد برای دریافت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج قرار دارند. بدیهی 
است اعطای تسهیلات قرض الحسنه ازدواج ازجانب بانک ها منوط به تکمیل مدارک مورد 
نظر بانک در مدت تعیین شده از سوی متقاضیان است. تا پایان سال ۱۳۹۴ مجموعاً ۲۸ 
بانک، موسسه اعتباری و صندوق در سامانه ازدواج تسهیلات قرض الحسنه درحال فعالیت 

بوده اند و در سال جاری نیز بانک سینا به سامانه مذکور پیوسته است. 

آیا قیمت مسکن و ارز سال آینده گران می شود؟
مرتضی ایمانی راد رییس موسسه مطالعات اقتصادی بامداد پیش بینی کرد:»افزایش قیمت 
زمین و ساختمان در سال ۹۶ شدت می گیرد و احتمال اینکه نرخ تورم را پشت سربگذارد، 

زیاد است.«
این اقتصاددان در یادداشتی نوشت:»بانك مرکزى با محاسبه و انتشار نرخ تورم ایران تا پایان 
شهریور ۹۵ به تفکیك کالاهاى قابل مبادله tradable goods و کالاهاى غیرقابل مبادله گام بزرگی 
در شفاف سازى محیط اقتصادى کشور برداشت.   کالاهاى قابل مبادله به کالاهایی گفته می شود 
که در سطح بین المللی مورد تجارت قرار می گیرند. مثل خودرو ، لباس ، ابزارآلات و ... سیمان 
هم یك کالاى قابل مبادله است ، ولی به دلیل هزینه بالاى حمل و نقل ، قدرت کمی در مبادله 
بین المللی tradability دارد. از طرف دیگر یك سرى کالاها امکان مبادله در سطح بین المللی را 
ندارند. مثلا خدمات آژانس و تاکسیرانی وخدمات هتل دارى از جمله کالاهاى غیر قابل مبادله اند.

زمین مطرح ترین و مهمترین کالاى غیر قابل مبادله است . چون این کالاها در سطح بین المللی 
مبادله نمی شوند، بنابراین وقتی در کشور کمبود عرضه به وجود می آید ، امکان وارد کردن آنها 
وجود ندارد و بنابراین با بالا رفتن تقاضا قیمت این کالاها بالا می رود در حالی که واردات کالاهاى 
قابل مبادله می تواند جلوى افزایش قیمت آنها را بگیرد.  با توجه به این مقدمه کوتاه ، نسبت تورم 
در کالاهاى غیر قابل مبادله نسبت به کالاهاى قابل مبادله از اهمیت اقتصادى زیادى برخوردار 
است. مثلا : - وقتی این نسبت زیاد می شود ، نشان می دهد که تقاضا در حال شکل گیرى است 
. - وقتی این نسبت زیاد می شود نشان می دهد که جریان واردات کالا به کشور روان شده است 
.  - وقتی این نسبت زیاد می شود نشان می دهد که وضع ارزى کشور بهبود پیدا کرده است 

.  - و در عین حال همراه با افزایش عرضه ارز قیمت آن هم در سطح پایینی قرار گرفته است 
. - و نهایتا اینکه افزایش این نسبت نشان می دهد که نگهدارى تورم یك رقمی در اقتصاد ایران 
زیاد امیدوار کننده نیست . آمارهاى بانك مرکزى نشان می دهد که تورم کالاهاى غیر قابل مبادله 
بیش از کالاهاى قابل مبادله افزایش داشته است و این افزایش در سه ماهه تابستان هر ماه بیشتر 
شده است . چنین وضعیتی چشم انداز حفظ تورم یك رقمی را با تردید مواجه می کند و در 
عین حال با صداى بلند اعلام می کند که نرخ برابرى دلار به ریال در ایران به طور تصنعی پایین 
نگه داشته شده است . اگر نرخ ارز همراه با تورم افزایش می یافت این تفاوت در تورم به وجود 
نمی آمد.  با توجه به اینکه صادارت نفت بیش از آنچه که انتظار می رفت شتاب گرفته و دولت 
هم تمایل به انطباق نرخ ارز با تورم ندارد ، پیش بینی می شود:   - قیمت کالاهاى خدماتی در 
سال ۹۵ و مخصوصا در سال ۹۶ نسبت به کالاهاى قابل واردات افزایش یابد.   - افزایش قیمت 
زمین و ساختمان در سال ۹۶ شدت می گیرد و احتمال اینکه نرخ تورم را پشت سربگذارد، زیاد 
است .   - منابع کشور بیشتر به سمت تولید کالاهاى غیرقابل مبادله می رود و سهم کالاهاى 
قابل مبادله کمتر می شود.  - واردات کشور بیشتر می شود.  - فشار روى تورم از ناحیه کالاهاى 
غیرقابل مبادله بیشتر می شود و احتمال دو رقمی شدن نرخ تورم زیاد می شود.  - اگر اصرار بر 
پایین نگهداشتن نرخ ارز ادامه یابد این شکاف می تواند عدم تعادل ساختارى در اقتصاد ایران 
ایجاد کند.   - با توجه به وجود نقدینگی بالا در اقتصاد ایران، احتمال سرازیر شدن نقدینگی به 
سوى کالاهایی که هم ارزش سرمایه گذارى داشته باشند و هم غیر قابل مبادله باشند، زیاد می 

شود و کالایی که این دو ویژگی را داشته باشد زمین وساختمان است .«
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سرنوشت مبهم دیدار سیاه جامگان - نفت تهران
دو تیم سیاه جامگان و نفت تهران در شرایطی باید روبه روی هم صف آرایی کنند که هر 

دو تیم در وضعیت مبهمی به سر می برند.
 یکی از دیدارهای هفته دهم مسابقات لیگ برتر به دیدار دو تیم سیاه جامگان و نفت 
تهران اختصاص دارد که این دیدار طبق برنامه باید به میزبانی سیاه جامگانی ها برگزار شود؛ 
اما با توجه به وضعیت مالی این دو تیم چگونگی برگزاری این دیدار در هاله ای از ابهام قرار 
گرفته است. فرهاد کاظمی، سرمربی تیم سیاه جامگان، پس از شکست مقابل سپاهان و 
ادامه مشکلات مالی از ادامه کار در  این تیم انصراف داد و خیلی زود دامنه این تحریم و 
انصراف به بازیکنان سیاه جامگان هم رسید. در چند روز گذشته تمرینات این تیم توسط 
بازیکنان تحریم شده و هنوز سرمربی بعدی آن ها مشخص نشده است. امروز مالکان باشگاه 
سیاه جامگان خداداد عزیزی را به عنوان مدیر فنی این تیم برگزیدند؛ اما هنوز خبری از 
پرداختی به بازیکنان وجود ندارد و باید ببینیم با حضور خداداد عزیزی چه تغییراتی در این 
تیم ایجاد می شود. در سوی مقابل تیم نفت تهران قرار دارد که در این فصل علیرغم تمام 
مشکلات مالی، نتایج درخشانی کسب کرده و در رده سوم جدول رده بندی قرار دارد. بدهی 
تیم نفت تهران به برخی بازیکنان جدا شده از این تیم مثل علیرضا بیرانوند، گلر پرسپولیس و 
تیم ملی؛ همچنین عدم پرداختی به بازیکنان فصل جاری، باعث شد تا بازیکنان این تیم هم 
مانند سیاه جامگان، حضور در تمرینات را تحریم کنند. نکته تشابه نفت تهران و سیاه جامگان 
هماهنگی بازیکنان با سرمربی تیم است تا نشان دهد مشکل مالی این دو تیم تنها منحصر 
به دریافتی بازیکنان نیست. این دو تیم باید روز جمعه از ساعت ۱۵:۰۰ در مشهد به مصاف 

هم بروند. باید ببینیم با شرایط پیش آمده، چه سرنوشتی در انتظار این دیدار خواهد بود.

دوری ۴ هفته ای گلر پرسپولیس

بیرانوند دستش را گچ گرفت
پزشک تیم فوتبال پرسپولیس گفت: علیرضا بیرانوند بدلیل آسیب دیدگی از ناحیه مچ 

دست، حدود ۴ هفته از میادین دور خواهد بود.
دروازه بان پرسپولیس که در بازی با استقلال خوزستان آسیب دیده بود امروز ناچار شد 
دستش را بگیرد. پس از بررسی پزشکان و همین طور گرفتن عکس از دست بیرانوند 
مشخص شد او دچار شکستگی در این ناحیه شده و به همین دلیل مجبور به گچ 
گرفتن آن شد. در همین راستا؛ علیرضا حقیقت در خصوص وضعیت دروازه بان ملی پوش 
سرخپوشان گفت: علیرضا بیرانوند دو روز پس از دیدار پرسپولیس برابر تیم استقلال 
خوزستان از ناحیه مچ دست احساس درد داشت. وی افزود: کادر پزشکی تیم، پس از 
بررسی ها و معاینات تکمیلی به این نتیجه رسید که باید مچ دست دروازه بان پرسپولیس 
گچ گیری شود. به همین دلیل علیرغم میل باطنی دروازه بان تیم، این اقدام امروز صورت 
گرفت و بیرانوند باید حدود چهار هفته این شرایط را برای بازگشت به میادین تحمل کند.

 عنایتی: 

 فوتبال را یک سال تعطیل کنند
کاپیتان تیم فوتبال صبای قم معتقد است که با باشگاه های بدهکار در لیگ برتر باید 

به شدت برخورد شود.
رضا عنایتی در مورد بحران مالی در برخی از تیم های لیگ برتری اظهار داشت: متأسفانه 
این مشکلات سال هاست که در فوتبال ایران وجود دارد. اعتقاد من این است که تیم های 
بدهکار نباید وارد لیگ برتر شوند، مگر اینکه به صورت کامل بدهی خود را بپردازند. شما 
می بینید که بازیکنان و مربیان زیادی بابت پولی که نگرفته اند باید مالیات بدهند و حتی 
ممنوع الخروج هم می شوند. وی ادامه داد: برخورد با تیم ها بالاخره باید از یک جایی شروع 
شود و اگر با دو تیم برخورد کنند طبیعتاً حواس خیلی از تیم ها جمع خواهد شد. شما 
می بینید که یک مدیر میلیاردها تومان بدهی برجای می گذارد و جایش را به دیگری 
می دهد و هیچ اتفاقی هم نمی افتد. مدیری که بدهی برجای می گذارد باید مورد بازخواست 
قرار بگیرد و حتی زندانی شود. به هر حال این اتفاق کوچکی نیست و نباید یک مدیر با 
سرنوشت یک باشگاه بازی کند. کاپیتان تیم فوتبال صبای قم درباره دیدار این تیم مقابل 
پدیده در هفته دهم لیگ برتر گفت: ما بازی سختی داریم، ولی محکوم به برد هستیم. 
قبل از تعطیلات حتماً باید پدیده را ببریم. این سه امتیاز از نان شب برای ما واجب تر است.

به علت پارگی رباط صلیبی

سینا عشوری فصل را از دست داد
هافبک تراکتورسازی تبریز به خاطر پارگی رباط صلیبی قادر نیست تا پایان فصل، 

سرخپوشان را همراهی کند.
 سینا عشوری که در جریان دیدار تیمش مقابل فولاد خوزستان مصدوم شده بود، 
قرار شد از ناحیه مصدومیتش آزمایش MRI بگیرد. پاسخ این آزمایش خوشایند نبود و 
مشخص کرد رباط صلیبی عشوری پاره شده است. با این حساب، هافبک تراکتوری ها، این 
فصل را از دست داد و باید عمل جراحی روی زانوی مصدوم خود انجام دهد و پس از آن، 
دوران نقاهت را طی کند. این وضعیت حدود ۸-۷ ماه برای بازیکنان فوتبال طول می کشد 

که با این شرایط، عشوری فصل شانزدهم را از دست می دهد.

خداداد عزیزی مدیر فنی سیاه جامگان شد
بازیکن مشهدی سابق تیم ملی فوتبال ایران، مسئول مدیر فنی سیاه جامگان شد.

باشگاه سیاه جامگان مشهد که این روزها حال و روز خوشی ندارد، پس از استعفای فرهاد 
کاظمی از هدایت این تیم و امتناع بازیکنان از حضور در تمرینات با توجه به مشکلات مالی 
بسیار، خداداد عزیزی را به عنوان مدیرفنی این باشگاه برگزید. عزیزی احتمالا در بازی 
پیش روی این تیم در لیگ برتر روی نیمکت سیاه جامگان می نشیند و پس از آن در ادامه 
لیگ برتر برای انتخاب سرمربی جدید باشگاه به مشهدی ها کمک می کند. البته مالک این 
تیم هفته گذشته گفته بود که به دلیل مشکلات مالی امتیاز تیم را به فروش می گذارد اما 
هنوز برای این تیم مشتری پیدا نشده و در صورت تداوم این وضعیت از ادامه حضور در 

لیگ برتر کناره گیری خواهد کرد.

بازگشت گلر ناکام به تمرینات نفت آبادان
دروازه بان تیم صنعت نفت آبادان بالاخره در تمرینات گروهی این تیم حضور پیدا کرد.

عقیل اعتمادی که امسال از لیگ دسته دوم هلند به فوتبال ایران برگشت و به عضویت 
نفت آبادان در آمد، روزهای خوبی را تاکنون سپری نکرده است.

اعتمادی در ابتدای حضورش در ایران و تمرینات صنعت نفت، دچار مصدومیت از ناحیه 
همسترینگ شد و حدود ۳ ماه نتوانست در تمرینات گروهی حضور پیدا کند. او حالا 
چند روزی است با رفع مصدومیت توانسته به تمرینات تیمش برگردد. اعتمادی درباره 
شرایطش می گوید: »خوشبختانه مصدومیتم به طور کامل رفع شده است و هیچ مشکلی 
برای تمرین و بازی کردن ندارم. به زودی از نظر جسمانی نیز به شرایط ایده آل می رسم و 
می توانم تیم را همراهی کنم. از هواداران نفت بابت لطف هایی که به من داشتند، ممنونم 

و امیدوارم بتوانم در آینده انتظارات این عزیزان را برآورده کنم.«

تراکتور، همچنان پیگیر بخشش قلعه نویی
مسئولان تراکتورسازی همچنان پیگیر بخشش محرومیت سرمربی خود هستند.

 امیر قلعه نویی در بازی با فولاد خوزستان از سوی محمدرضا اکبریان، داور مسابقه، از 
زمین اخراج شد. در این راستا مسئولان تراکتورسازی با ارسال نامه ای به کمیته انضباطی 
فدراسیون، خواهان بخشش قلعه نویی و نشستن او روی نیمکت در بازی با گسترش 
فولاد شدند. با توجه به اینکه کمیته انضباطی هنوز پاسخی به این نامه نداده، مسئولان 
تراکتورسازی شخصا پیگیر شدند تا شاید قبل از بازی دربی تبریز محرومیت قلعه نویی 

تعلیق شود و او مقابل گسترش فولاد روی نیمکت بنشیند.

تغییر زمان دیدار استقلال تهران و فولاد خوزستان
زمان برگزاری دیدار استقلال تهران و فولاد خوزستان در هفته دهم لیگ برتر تغییر کرد.

 تیم فوتبال فولاد خوزستان در هفته دهم لیگ برتر در ورزشگاه غدیر اهواز میزبان استقلال 
بود. پیش از این قرار بود که این بازی از ساعت ۱۶:۴۰ دقیقه برگزار شود اما طبق تصمیمات 
اتخاذ شده زمان برگزاری این بازی تغییر کرد. دیدار تیم های فولاد خوزستان و استقلال 
تهران قرار است ساعت ۱۸ روز پنجشنبه ششم آبان ماه در ورزشگاه غدیر اهواز برگزار شود.

برانکو این 2 بازیکن را نمی خواهد
سرمربی پرسپولیس هنوز از وضعیت بازیکنان خارجی این تیم رضایت ندارد.

در شرایطی که هنوز ۶ هفته تا پایان نیم فصل نخست لیگ برتر مانده، شایعه شده که 
برانکو از همین حالا برای جدایی چند بازیکن در نیم فصل به باشگاه هشدار داده است. این 
موضوع که بعد از حضور دیروز برانکو در باشگاه پرسپولیس بیشتر از قبل مطرح شده است، 
بیشتر از همه به بازیکنان اوکراینی این تیم بازمی گردد. به نظر می رسد برانکو ۲ اوکراینی 

تیمش را نمی خواهد و این روزها هم به آنها در ترکیب پرسپولیس بازی نمی رسد.

چهارشنبه -پنجم آبان ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4131

 امیدوارم مردم را با این هدیه خوشحال کرده باشیم

پیروانی: حالا نوبت قهرمانی آسیاست

سیچلو : 

با این رفتارها والیبال ایران نمی تواند جزو تیم های برتر جهان باشد

سرمربی تیم فوتبال جوانان گفت: امیدوارم مردم ایران با 
هدیه ای که از ما دریافت کردند، شاد و خوشحال باشند.

امیرحسین پیروانی در خصوص اتفاقاتی که تیم جوانان را به 
جام جهانی رساند، پاسخگوی سؤالات بود.

صعودایرانبهجامجهانیباعثشادیمردمشد.
درمورداتفاقاتیکهمارابهجامجهانیرساند،صحبت

کنید.
متأسفانه در زمان قرعه کشی، تیم جوانان ایران را در سید 
چهارم قرار دادند و در سخت ترین گروه ممکن حضور داشتیم. 
قطر که قهرمان دوره قبلی است و ژاپن که می دانید با چه 
امکاناتی، در رده پایه تیم هایش را حمایت می کند. می دانستیم 
که از این گروه فقط ۲ تیم به دور بعدی می رسند و تصور بر 
این بود که قطر و ژاپن نام دو تیم صعود کننده است اما تلاش 
بازیکنانم باعث شد به خوبی و با قدرت از گروه عبور کنیم و به 

یک چهارم نهایی برسیم.
برایبازیباازبکستانچهبرنامهایداشتید؟

تاکتیکی  به لحاظ  کاملًا  را  حریف  ما  بازی  این  برای 
می شناختیم و حتی در اردوی سنگاپور با آنها بازی کردیم 
که روی ضربه کاشته به گل هم رسیدیم. تفکرات مهمی برای 
این بازی داشتیم و به بازیکنانم گفته بودم باز هم می توانیم 
روی ضربات ایستگاهی مقابل این تیم، مثل دیدار دوستانه 
در سنگاپور به گل برسیم. در نیمه اول، گل زدیم و وقتی به 
رختکن رفتیم، چون فاصله رختکن به یکدیگر نزدیک بود، 
متوجه شدم ازبک ها سر و صدای زیادی به راه انداخته اند و 
مربیان این تیم با تهییج بازیکنان، در پی آن هستند تا بازی 

سراسر تهاجمی را در دستور کار خود قرار بدهند.
برایحفظنتیجه،تاکتیکتانراتغییردادید؟

بله و خوشبختانه با تاکتیک نیمه دوم، به گل دیگری 
رسیدیم و دو بر صفر بردیم. به بازیکنان گفتم در نیمه دوم 
کمی عقب تر و بسته بازی کنند و به فکر ضدحمله باشند، 
همین اتفاق رخ داد و به گل دوم رسیدیم. ازبک ها برای جبران 
کار، جلو کشیدند و فشار را بیشتر کردند اما در همان شرایط 
نیز ما فرصت های بیشتری برای گلزنی به دست آوردیم و 

می توانستیم یکی، دو بار دیگر دروازه حریف را باز کنیم.
قبلازاینکهتهرانرابهمقصدمنامهترککنید،به
نظرمیرسیدصعودبهجامجهانیرادراولویتنسبت
بهقهرمانیآسیادرذهنداشتید،اینتحلیلراتأیید

میکنید؟
بله، این موضوع مورد تأیید ماست. به طور کلی ما ۲ پلن برای 
این بازی ها داشتیم؛ پلن اول، صعود به جام جهانی جوانان بود 
و پلن دوم، قهرمانی در آسیا. خدا لطف کرد و به پلن اول دست 
یافتیم و حالا خودمان را در جام جهانی می بینیم. از این به بعد 

نیز باید به سراغ کسب قهرمانی و رسیدن به پلن دوم برویم.
حریفاندرنیمهنهاییراچطورارزیابیمیکنید؟

باید روز پنجشنبه به مصاف عربستان برویم که این دیدار، 
واقعاً سخت است. اینجا می گویند یک پل بین کشور بحرین و 
عربستان است که هواداران عربستانی می توانند به راحتی وارد 
بحرین شده و تیم جوانان این کشور را مقابل ایران تشویق و 
حمایت کنند. از سوی دیگر من بازیکنان عربستان را که دیدم، 
تعجب کردم چون اصلًا قیافه و بدن شان به ۱۸ یا ۱۹ ساله ها 

نمی خورد، با این حال باید با تمام توان به دیدار عربستان برویم 
و در پی راهی برای شکست دادن این تیم باشیم. به بازیکنانم 
اعتماد دارم و می دانم آنها توانایی شکست دادن هر تیمی را 

دارند.
حضورویتنامدرنیمهنهایینیزجالبتوجهاست!

آنها یک اتفاق بزرگ را رقم زدند و جدا از اینکه به نیمه نهایی 
رسیدند، سهمیه جام جهانی را نیز کسب کردند، اینها اتفاقات 
فوتبالی است. ژاپن هم برای رسیدن به نیمه نهایی تلاش 

زیادی داشت و حضور آنها زیاد عجیب به نظر نمی رسد.
دردوبازیابتداییگروهی،دوتساویبرایایرانبه

دستآمد،اینموضوعشمارانگراننکرد؟
در این دو بازی، به لحاظ فنی عملکرد قابل قبولی داشتیم. 
مقابل قطر، روی یک توپ ارسالی و گل به خودی، قطر از ما 
جلو افتاد، گلی که نمی توان گفت روی تاکتیک حریف به ثمر 
رسیده باشد. بعد از آن، ما ۱۰نفره شدیم و با وجود یک یار 
کمتر، گل زدیم و به بازی برگشتیم که در چنین تورنمنتی، 
کار سختی است. در بازی با ژاپن عملکردمان خوب بود، حتی 
گل زدیم و توپ پس از برخورد به تیر افقی، پشت خط دروازه 
ژاپن پایین آمد ولی داور این گل را مردود اعلام کرد و بعد 
مشخص شد اشتباه داوری صورت گرفته است. توانمندی را 
بین بازیکنانم می دیدم و معتقدم آنها لیاقت رسیدن به سهمیه 
جام جهانی پس از ۱۶ سال را داشتند و خدا را شکر می کنم 
که توانستیم از همه نگرانی ها عبور کرده و به اینجا برسیم. 

برخی تیم ها با امکانات زیادی به این دوره از رقابت ها آمدند.
باور کنید موفقیت در رده پایه به این سادگی ها نیست. 

یکی از تیم ها از حضور بورا میلوتینوویچ که با ۵ تیم به جام 
جهانی بزرگسالان رسیده بود، به عنوان مدیر فنی سود می برد. 
قطری ها ژاوی را به رختکن تیم خود بردند تا به بازیکنان 
روحیه بدهند. ما در این شرایط توانستیم به جام جهانی 

برسیم.
گفتهمیشدبرایانتخاببازیکناننیززمانزیادی

صرفکردید؟
بله، این اتفاق هم افتاد اما از روز اول که تیم و بازیکنان و 
برنامه هایم را تعیین کردم، به یک ترکیب ایده آل رسیدم و از 

این منظر،  تیم خوبی را بستیم.
مردمایرانبعدازصعودتیمجوانانشادشدندو
اینشادیرادرشبکههایاجتماعیبازتابدادند.
بازیکنانخودتانهمیکجشناساسیدربحرینبرپا

کردند،اینجشن،هماهنگشدهبود؟
بازیکنان من در این مدت واقعاً سختی کشیدند و تلاش 
کردند تا بهترین بازی ها را ارائه دهند. راه سختی را تا اینجای 
کار طی کردیم و حالا نگاه مان به کسب قهرمانی است. شادی 
بازیکنان نیز به همین خاطر بود که دل مردم را شاد کردند. 
خارج از ایران، از ما ایرانی ها به عنوان مردمی بافرهنگ یاد 

می کنند و همه می دانند فرهنگ بالایی داریم.
شادی بازیکنانم نیز با پرچم ایران بود. فراموش نکنید ما 
بعد از ۱۶ سال به جام جهانی رفتیم و اصلًا تعجب برانگیز 
نیست که بازیکنان این طور شاد باشند. آنها آینده سازان فوتبال 
کشورمان هستند و امیدوارم هدیه ای که از سوی ما به مردم 

ایران اهدا شد، باعث شادی و خوشحالی ایرانی ها شده باشد.

مربی تیم ملی والیبال گفت: بازیکنان ایران نمایش خوبی دارند، اما با این رفتارهایی که دارند 
نمی توانیم تیم های اول جهان را شکست بدهیم و جزو تیم های برتر باشیم.

خوآن سیچلو ، مربی تیم ملی والیبال درباره رفتار برخی از بازیکنان در هفته اول لیگ و 
ایجاد حواشی در این رقابت ها، گفت : قطعا من این رفتارها را تایید نمی کنم و هیچ یک از ما 
دوست نداریم چنین رفتاری را ببینیم. این موضوع برای مردمی که این حواشی را در سالن یا از 
طریق رسانه ها می بینند هم خیلی خوشایند نیست. باید یاد بگیریم به قوانین احترام بگذاریم 
تا لیگ مان حرفه ای شود. در هفته اول لیگ دیدیم بازیکنی رفتارهای نامناسب را شروع کرد، 
بلافاصله خودش امتیاز را از دست داد، چرا که کنترلش را از دست داد و نتوانست عملکرد 
خوبی داشته باشد. نظمی که در زمان ولاسکو وجود داشت به این دلیل بود که به بازیکنان 
می گفت روی نکاتی تمرکز کنند که به آن ها کمک می کند بازیکنان بهتری باشند و از ایجاد 

حواشی جلوگیری می کرد.

او در ادامه افزود: بعضی از بازیکنان در لیگ نشان دادند که بازیکنان خوبی هستند و به همین 
دلیل ایران تیم ملی خوبی هم دارد. ما در آسیا تیم خیلی خوبی هستیم و قدرتمندیم. اما اینکه 
بگوییم جزو تیم های برتر جهان هستیم نه به آن مرحله نرسیده ایم. با این مدل رفتاری که 

برخی بازیکنان دارند نمی توان تیم های برتر جهان را شکست داد.
مربی تیم   ملی والیبال درباره نظارتش بر لیگ برتر گفت: هدف عمده ما این است که از هر 
تیم یک بازی را ببینیم و من هر هفته لیگ دو بازی را در خانه والیبال نگاه می کنم. هر بازیکنی 
که بتواند خوب بازی کند حتما جزو نفرات انتخاب شده ما برای حضور در تیم ملی خواهد بود.

او درباره این که آیا تیم ملی ایران می توانست جزو چهار تیم برتر المپیک باشید یا نه، گفت: 
ما می توانیم درباره واقعیت اتفاق افتاده صجبت کنیم  و واقعیت این است که ما به جمع هشت 
تیم برتر راه یافتیم. من کل بازی های المپیک را مطالعه کردم و متوجه شدم که ما دقیقا رده 
ای را به دست آوردیم که منطبق بر عملکردمان در این بازی ها بود و جزو تیم های برتر این 
بازی ها نبودیم. ایران تنها در دفاع جزو بهترین ها بود آن هم به خاطر عملکرد خوب موسوی 
در دفاع. ما الان جزو تیم های برتر جهان نیستیم، اما می توانیم کار کنیم که جزو برترین ها 

باشیم. اما الان علکردمان طوری نیست که بین تیم های برتر دنبا باشیم.
سیچلو درباره حضورش در تیم ملی قطر، گفت: قرار بود من و ولاسکو به همراه هم به تیم 
ملی آرژانتین برویم. به یک باره قطر به من پیشنهاد داد و در نهایت تصمیم گرفتم به این کشور 
بروم. حتی ما برنامه ریزی هایمان را هم انجام داده بودیم. پیشنهاد قطر به من یک ساله بود. من 
این موضوع را به ولاسکو گفتم و او هم به من گفت  هم پول بیشتری از قطری ها درخواست 
کن و هم مدت قرار دادت را هم بیشتر کن. من این موضوع را به قطری ها گفتم و آن ها دو 

روز بعد با من تماس گرفتند و اعلام کردند که این شروط را قبول کردند.
او در پایان گفت : قطری ها گفتند که حتما باید تا ساعت ۱۲ ظهر فردای آن روز به ما اطلاع 
بدهی. به ولاسکو گفتم که آن ها قبول کردند و او هم گفت  که الان تو هستی که باید تصمیم 
نهایی را بگیری و باید با همسرت مشورت کنی. در واقع رابطه من و ولاسکو پدرگونه است و 

خوشحالم که می توانم با او درباره والیبال و حتی زندگی ام مشورت کنم.

خوشحالم جواب اعتماد فرکی و پیروانی را دادم

جعفری: برای آقای گلی به مسابقات
 قهرمانی آسیا آمدم

مهاجم گلزن تیم فوتبال جوانان کشورمان گفت: در آخرین روزهای آماده سازی تیم 
جوانان به اردوی این تیم آمدم و برای عنوان آقای گلی پا به مسابقات قهرمانی آسیا 

گذاشتم.

 تیم جوانان ایران با پیروزی ۲ بر صفر مقابل ازبکستان موفق شد جواز صعود به جام 
جهانی ۲۰۱۷ کره جنوبی را کسب کند. هر دو گل تیم جوانان را در این مسابقه رضا 
جعفری به ثمر رساند. نکته جالب توجه اینکه این بازیکن تا قبل از بازی دوستانه تیم 
جوانان با سایپا جایی در تیم جوانان ایران نداشت و بعد از درخشش در این بازی دوستانه 
در ترکیب تیم سایپا با پادرمیانی حسین فرکی به اردوی آخر تیم جوانان دعوت شد و در 
لیست نهایی این تیم نیز جای گرفت. مهاجم تیم جوانان در گفت وگو با خبرنگار ورزشی 

خبرگزاری تسنیم به سؤالات مختلف پاسخ داد که مشروح آن در زیر می آید:
بازیباازبکستانچطوربود؟

ما از قبل می دانستیم که چه بازی سختی در انتظار مان است و به این خاطر با آمادگی 
کامل به مصاف حریف رفتیم. ضمن اینکه مربیان هم به خوبی حریف را آنالیز کرده بودند 
و این مورد به ما کمک زیادی کرد تا برنده از میدان خارج شویم. برنامه ما این بود که 
ابتدا خوب دفاع کنیم و روی ضدحملات به دروازه آنها برسیم که خدا را شکر در این 

امر موفق عمل کردیم.
راجعبهدوگلیکهزدیوبهعنوانبهترینبازیکنمیدانانتخابشدی،

صحبتکن.
برای درخشش در این بازی خیلی انگیزه داشتم و تمام هدفم این بود که بازیکن مؤثری 
برای تیم ملی بوده و از کوچک ترین فرصت برای گلزنی بهره ببرم. خوشحالم که دو گل 
زدم و به عنوان بهترین بازیکن میدان انتخاب شدم. من در بازی قبل هم می توانستم 

گلزنی کنم، اما ضربه ام به تیر دروازه تیم یمن برخورد کرد.
تودرشرایطیدربازیباازبکستاندرخشیدیکهتاقبلازبازیدوستانه
تیمجوانانباسایپاجاییدرتیمپیروانینداشتیوحسینفرکیخواستار

دعوتتوبهجمعملیپوشانشدهبود!
من با تیم نوجوانان در جام جهانی بازی کردم و بعد از آن مصدومیت اجازه نداد برای 
تیم جوانان بازی کنم. در یک مقطع هم که به اردوی این تیم دعوت شدم بین من و 
مربیان تیم سوءتفاهماتی پیش آمد تا اینکه بعد از مدت ها در اردوی آخر با پادرمیانی 
فرکی به تیم جوانان دعوت شدم. جا دارد در اینجا از فرکی هم تشکر کنم که باعث این 
کار شد و هیچ وقت محبتش را فراموش نخواهم کرد. الان خوشحالم که هم فرکی را 

سربلند کردم و هم جواب اعتماد پیروانی را دادم.
استارتتودرزمانزدنگلدومبهازبکستانخیلیهارایاگلمهدویکیا

بهآمریکاانداخت...
زمانی که در تیم نوجوانان ایران بودم علی  دوستی مهر همیشه به من می گفت تو مثل 
شاگرد خودم مهدی مهدوی کیا هستی. باعث افتخار من است که مرا با مهدوی کیا 

مقایسه می کنند و امیدوارم لیاقت این مقایسه را داشته باشم.
سطحبازیهاچطوراست؟

واقعاً سطح بازی ها خیلی بالاست و همه تیم ها برای صعود به جام جهانی وارد مسابقات 
شدند. تیم عراق که گفته می شد بهترین تیم رقابت هاست مقابل عربستان باخت و 
حذف شد. یا تیم بحرین از آن طرف از گروهش صعود کرد، اما کره جنوبی حذف شد. 
این یعنی که در رده های پایه همه تیم های آسیایی قدر هستند و با بهترین تدارک 
وارد مسابقات شدند. صعود ما به جام جهانی یک اتفاق و موفقیت بزرگ بود که جای 

خوشحالی زیادی دارد.
فکرمیکنیایرانبتواندقهرمانرقابتهاشود؟

کار سخت است و ما بازی به بازی پیش می رویم. عربستان تیم قدری است و ما بعد 
از صعود به جام جهانی با شرایط بهتر و استرس کمتری به مصاف حریف مان می رویم. 
از اینجا به بعد راحت تر بازی خواهیم کرد و می خواهیم با کسب عنوان قهرمانی موفقیت 

بزرگی را برای کشورمان به ارمغان بیاوریم.
حتماًمیدانیکهرابطهایرانوعربستانازلحاظسیاسیاصلًاخوبنیستو

همینمسئلهحساسیتبازیرابالامیبرد.
صددرصد همین طور است. همه ما از حساسیت بالای این بازی آگاهی داریم و به این 

خاطر با انگیزه ای متفاوت به مصاف عربستان خوهیم رفت.
دنبالکسبعنوانآقایگلیهمهستی؟

من برای آقای گلی به این رقابت ها آمدم، اما در دو بازی ابتدایی در ترکیب اصلی قرار 
نداشتم و در بازی با یمن هم بدشانسی آوردم که ضربه ام به تیر دروازه برخورد کرد. 
زدن دو گل به ازبکستان و صعود به جام جهانی انگیزه و اعتمادبه نفس مرا چند برابر 
کرد و امیدوارم با اعتماد مربیان بتوانم در بازی با عربستان هم بازیکن مؤثری برای تیم 

ملی باشم.

پشت پرده جدیدترین انتقادات سرمربی تیم ملی از شرایط موجود

رمزگشایی از کُدهای انتقادی کی روش؛ زرنگ خیابانی کیست؟
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران امروز در پیامی دوباره انتقاداتی را 
مطرح کرد تا در آستانه اردوی بعدی این تیم دوباره نگاه ها معطوف 

این تیم شود.
کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی فوتبال ایران امروز در پیامی 
دوباره انتقاداتی را مطرح کرد تا در آستانه اردوی بعدی تیم ملی دوباره 

حواس ها معطوف این تیم شود.
یک بار دیگر آخرین انتقادات کی روش را با هم مرور می کنیم: به 
خاطر می آورید که هدفمان تبدیل غیرممکن به ممکن بود؟ این هدف 
اکنون دوباره دشوارتر شده است. بار دیگر موفق نشدیم. البته این امر 
اتفاق جدیدی خارج از زمین در دپارتمان سازمان دهی نیست: ما بار 

دیگر، دوباره و دوباره شکست می آوریم.
* ما توانایی این را نداریم که از تیم ملی حمایت کنیم و یک اردوی 
خوب و حرفه ای خارج از کشور را هماهنگ کنیم؛ اردویی که امکانات 

حرفه ای، استاندارد و بین المللی داشته باشد.
* ما توانایی این را نداریم که از تیم ملی حمایت کرده و یک بازی 
دوستانه پیدا کنیم تا بتوانیم بازیکنان جوان خود را توسعه بخشیم و به 

آن ها تجربه بین المللی اعطا کنیم.
باید بار دیگر عرض کنم که متأسفانه و طبق روال همیشه مسئولیت 

و تقصیر این اتفاقات با »هیچ کس« نخواهد بود.
تفکر زرنگ خیابانی که به دنبال پیدا کردن بهانه جویی ها و همه  
گونه توجیهات است، جایگزین ظرفیت و توانایی لازمه برای یافتن راه 
حلهای مورد نیاز شده است و هرگز فراموش نکنید این ها همان افرادی 

هستند که به دنبال مقصر معرفی کردن دیگرانند.
ولی واقعیت نمی تواند از ما پنهان بماند: مدیریت خارج از زمین تیم 
ملی بار دیگر شکست خورد. در آخر اتفاقی که می افتد این است که 
ما تداوم و روند بسیار یکسانی در عدم ارائه راه حل های مناسب برای 

حمایت کامل از تیم ملی داریم.
هیچ گاه ارزش مدیریت خود را وقتی بهترین امکانات را در اختیار 
دارید، نسنجید. تحسین و تقدیر شما از یک مدیریت فوق العاده 
تنها باید زمانی صورت گیرد که بتوانیم از همه چیز به نحو احسن 

بهره برداری کنیم.
بازیکنان ما استحقاق بهتر از این ها را دارند. تیم ملی ما شایستگی 

بهتری دارد و هواداران استحقاق خیلی بیشتر از این ها را دارند!
دوستان عزیزم! ما به بیشتر از این ها نیاز داریم. ما برای حضور در جام 
جهانی احتیاج بیشتری داریم. ما نیاز به تعهد حرفه ای و التزام کامل به 
هدف و مأموریتی داریم که همان تبدیل کردن غیرممکن به ممکن 
است: برای اولین بار دومین صعود پیاپی با تیم ملی به جام جهانی و 

دستیابی به روسیه ۲۰۱۸.
 کی روش یک بار دیگر در حالی انتقاداتش را به صورت زیرپوستی 
مطرح کرده که این بار هم مثل بسیاری از دفعات قبل، از نام افرادی 
که از آنها انتقاد شده به صورت شفاف خبری نیست و مشخص نیست 
که طعنه ها و کنایه های کی روش این بار به سمت چه کسی روانه 

شده است؟
تفکر زرنگ خیابانی - شکست دوباره مدیریت - عدم توانایی برای 
حمایت و برگزاری دیدار تدارکاتی و ... اگر چه یک بار دیگر دغدغه های 
کی روش را در راه آماده سازی تیم ملی در قالب کلمات آنچنانی نمایان 
می کند اما مهم ترین سؤالی که پیش می آید این است که در آستانه 
برگزاری اردوی بعدی تیم ملی، کی روش چرا این صحبت ها را مطرح 

کرده و هدفش از این صحبت ها چه افرادی هستند؟
 البته سرمربی پرتغالی درگذشته به ندرت با افرادی که مشکل 
داشته مانند علیرضا اسدی، محمود گودرزی و حتی کفاشیان در 
بیانیه ها و مصاحبه هایش اسم این افراد را آورده و به صورت مستقیم 
انتقاداتش را علیه این افراد مطرح کرده اما این بار خبری از اسامی 
مقصران نیست و کی روش در تفکراتش این بار آنها )مقصرانی که در 
راه آماده سازی تیم ملی وقفه ایجاد می کنند( را مشمول تخفیف کرده 

است تا شاید با ادبیات مبهم به خواسته اش برسد.
**چراکیروشناراحتاست؟

با این حال جست و جوی خبرنگار فارس برای پیدا کردن دلایل 
این انتقادات و پشت پرده های آن باعث شد تا این بار کم و بیش حق 

را به کی روش بدهیم.
در این بین کادرفنی تیم ملی برای اردوی بعدی این تیم، اردوی 
دوبی را پیش بینی کرده بود که این اردو به خاطر بی پولی  فدراسیون 
فوتبال لغو شد. البته پس از لغو اردو، مسئولان فدراسیون اینطور القا 

می کنند که با وجود بدهی ۱۵ میلیاردی این فدراسیون، مشکل مالی 
وجود نداشته و دلیل لغو اردو را باید در مسائل دیگری جست و جو 
کرد. این در حالی است که به دفعات وقتی اردوها و بازی های تدارکاتی 
تیم ملی لغو شده است، کی روش سعی کرده با ادبیات و انتقاداتی تند 
به گونه ای برای تیمش سهم  خواهی کرده و شرایط دلخواه را برای 
آماده سازی این تیم پدید بیاورد و این بار هم اگر بعد از جلسه تاج و 
کی روش این اتفاق بیفتد و اردوی خارجی تیم ملی محقق شود، نباید 
خیلی از اتفاقاتی که پیش از این بارها شبیه آن را تجربه کرده ایم؛ 

تعجب کرد.
از سوی دیگر دغدغه اصلی کی روش رنکینگ فیفاست؛ تیم ملی 
ایران در آخرین رده بندی فیفا در دوران کی روش به بهترین رده 

ممکن رسید و تا رده ۲۷ جهان صعود کرد.
در همین راستا اگر تیم ملی در تاریخ ۱۹ آبان به مصاف یکی از 
تیم های ملی جهان در رده زیر صدم رنکینگ می رفت، می توانست با 
یک تیر دو نشان بزند؛ اول کسب تجربه برای جوان ترها و هماهنگی 
برای دیدار با سوریه و دوم ارتقای چشمگیر رنکینگ در ماه بعدی 
میلادی در صورت پیروزی احتمالی در دیدار دوستانه فوق و البته 
دیدار با سوریه از هفته پنجم مقدماتی جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه تا 

رده بیستم جهان!
مسئولان  توانایی  ابتدا  تازه اش  انتقادات  در  کی روش  بنابراین 
فدراسیون فوتبال و شاید شخص تاج را برای برگزاری یک دیدار 

تدارکاتی در تاریخ ۱۹ آبان و سپس انجام اردوی خارجی زیر سؤال 
برده و اولین تیر این انتقادات به شخص رئیس فدراسیون فوتبال 

برمی گردد.
در این باب شاید هم کی روش با زبان بی زبانی به وزیر بعدی ورزش 
خوشامد گفته و با این ادبیات مبهم از او خواستار حمایت ویژه برای 

تیم ملی شده است.
**همسایههایاریکنید،تیمملی...

مهدی تاج در آخرین مصاحبه اش در شیراز از عدم مشکلات مالی 
در فدراسیون فوتبال خبر داد، این ادعا در حالی مطرح می شود که 
تیم ملی به عالم و آدم بدهکار است؛ از بدهی ۳ میلیاردی به آژانس 

هواپیمایی تا بدهی حدود ۲ میلیاردی به هتل آزادی و ...
از سوی دیگر اردوی بعدی تیم ملی هنوز مشخص نیست در کدام 
زمین در تهران آغاز می شود و این روزها شایعه تغییر کاربری زمین 
چمن پژوهشگاه نفت، نگرانی کادرفنی تیم ملی را بیشتر از همیشه 

کرده هرچند که فدراسیون فوتبال به این مجموعه هم بدهکار است.
در حال حاضر یک بام و دو هوای عجیبی در فدراسیون فوتبال 
حاکم است. از یک سوی تاج اذعان دارد مشکل مالی وجود ندارد و از 
سوی دیگر حقوق اعضای ایرانی تیم ملی حدود ۶ ماه و کی روش و 
دستیاران خارجی اش حدود ۳ ماه به تأخیر افتاده و شاید مجموعه این 
عوامل دوباره کی روش را کلافه شده تا دوباره انتقادات شدید اللحنی 

را مطرح کند.
گفتنی است حضور افرادی و شرکت  هایی مانند برخی شرکت های 
هواپیمایی  و برخی افراد دیگر برای بازسازی زمین کمپ تیم های ملی 
مصداق بارز همسایه ها یاری کنید، تیم ملی ... است و چه بسا اگر این 
افراد و نهادهای مختلف نیز نبودند امروز مشکلات بیشتری را برای تیم 

ملی فوتبال شاهد بودیم.
کی روش بارها اعلام کرده این امکانات و تجهیزات را برای خودش 
نمی خواهد و قرار نیست آنها را با خود به پرتغال ببرد و همه آنها برای 
آینده فوتبال این کشور باقی خواهد ماند اما حفظ آرامش در شرایط 
فعلی می تواند مهم تر از هرچیزی باشد و چه بسا با تغییر سیستم و 
پیش بردن اهداف در فضایی آرام در این مقطع بیشتر از هر مساله ای 

بتواند به تیم ملی کمک کند.
**آقایکیروش!لطفاآرامشتراحفظکن!

امروز این فرصت برای تیم ملی فوتبال به وجود آمده است تا 
مقتدرانه تر از هر دوره دیگری و البته خیلی زودتر از هفته های پایانی 
صعودش را به جام جهانی قطعی کند تا به قول کی روش افتخار دومین 
صعود پیاپی برای هر ایرانی باقی بماند اما سرمربی تیم ملی باید این را 
در برنامه ها و تفکراتش لحاظ کند که تندخویی در خارج از مستطیل 
سبز برای دستیابی به خواسته هایش همیشه بازخورد مثبت به همراه 
نداشته و چه بسا در این فضا که می توان با آرامش خاطر تیم ملی را 
به سمت هدفی که وجود دارد سوق داد، نتیجه معکوس داده و بیشتر 

کارها را خراب کند.



 

5 علمی و سلامت 

خوابی راحت به کمک شامی که می خورید

خوب بخورید، خوب بخوابید
درست است که مسائلی مانند استرس می تواند باعث اختلال در خواب شود اما باید 
بدانید که آخرین وعده غذایی باید سرشار از مواد ضروری برای خوابی باکیفیت تر باشد. 
برای این کار لازم است مواد غذایی سرشار از تریپتوفان مانند حبوبات، عسل یا گوشت 

بوقلمون و مرغ را در وعده شامتان بگنجانید.
آیا می دانید غذایی که قبل از خواب میل می کنید به طور مستقیم روی کیفیت خوابتان 
تأثیر می گذارد؟ نتایج پژوهشی که در موسسه Biom-decine et de Nutrition دانشگاه 
هلسینکی فنلاند انجام شده نشان می دهد که شام های پرانرژی یعنی سرشار از چربی یا 
کربوهیدرات های تصفیه شده می تواند باعث بروز بی خوابی و بدخوابی شود. درست است 
که مسائلی مانند استرس می تواند باعث اختلال در خواب شود اما باید بدانید که آخرین 
وعده غذایی باید سرشار از مواد ضروری برای خوابی باکیفیت تر باشد. برای این کار لازم 
است که مواد غذایی سرشار از تریپتوفان مانند حبوبات، عسل یا گوشت بوقلمون و مرغ را 
در وعده شامتان بگنجانید. با ما همراه باشید تا با بهترین های خواب آور بیشتر آشنا شوید.

آنچهمیخوریدرویخوابتانتأثیرمیگذارد
معمولاً بسیاری از افراد روز را در خارج از خانه به سر می برند و به این ترتیب تغذیه 
درست و مناسبی ندارند. بنابراین در وعده شام دلی از عزا در می آورند و پرخوری می 
کنند. اما تا حد امکان باید از این مسئله دوری کرد. یعنی اینکه باید در طول روز مواد 
غذایی سالم و مناسبی مصرف کنید و اجازه ندهید که معده تان تا وعده شام خالی باشد. 
نتایج پژوهشی که در دانشگاه هلسینکی انجام شده ارتباط بین رژیم غذایی و خواب را به 

اثبات رسانده است.
ملاتونین )هورمونی که ریتم خواب و بیداری را تنظیم می کند(، سروتونین و تریپتوفان 
نقش موثری در کیفیت خواب ما دارند. ما برای خوابی راحت به مواد غذایی سرشار از 
تریپتوفان نیاز داریم. چون بدن به کمک این اسیدآمینه، سروتونین و ملاتونین تولید می 
کند. بهترین کار این است که شام را دو تا سه ساعت قبل از خواب مصرف کنید تا مواد 
غذایی هضم شوند و مواد مغذی آن ها وارد جریان خون شود. برای اینکه این ترکیبات 
به طور موثری به مغز برسند و شما خواب راحتی تجربه کنید لازم است که در تاریکی 
باشید. بنابراین بهتر است از حدود یک ساعت قبل از خواب نور منزل را کاهش دهید و از 
کامپیوتر، تلویزیون و موبایل دوری کنید. چون نور آبی ساطع شده از صفحه آن ها باعث 

بروز اختلال در خواب می شود.
گوشتهایکمچربمانندمرغوبوقلمون

یادتان باشد هر چه غذایی که میل می کنید چرب تر و سنگین تر باشد مدت زمان 
بیشتری برای هضم آن زمان لازم است. خوشبختانه مرغ و بوقلمون جزو منابع خوب 
تریپتوفان هستند که به سنتز سروتونین در بدن کمک می کند. بنابراین با مصرف این 
ماده بدن در وضعیت آرامش بیشتری قرار می گیرد. توصیه می کنیم مرغ یا بوقلمون را به 

لیموترش و به همراه مارچوبه میل کنید.
سالادشاهی

گاهی مصرف سالاد برای وعده شام باعث بی خوابی برخی افراد می شود بخصوص 
سالادهایی که حاوی سبزیجات نفاخ هستند. با این حال شاهی یکی از سبزی های سبک، 
خوشمزه و سرشار از ویتامین های C و B۹ است. به همین دلیل برای بهبود خلق و خوی 
و ایجاد آرامش توصیه می شود. علاوه بر این این ویتامین ها برای تقویت سیستم ایمنی 

بدن نیز مفید هستند.
غلاتکامل

برنج قهوه ای یکی از غلات سرشار از فیبر است که باعث افزایش میزان سروتونین بدن نیز 
می شود. بدانید که تمام غلات کامل برای زمان هایی که ما از استرس و اضطراب رنج می 
بریم مناسب هستند. توصیه می کنیم نان چاوادار یا گندم سیاه را به وعده شامتان اضافه 

کنید چون زودهضم و سرشار از ویتامین B است.
سبزیجاتبهمیزانمتعادل

باقالا، لوبیا یا نخودفرنگی می تواند می تواند شام سبز، سالم و سیرکننده ای باشد. این 
 B۳ ،B۱ سبزیجات حاوی پروتئین های گیاهی و بدون کلسترول بوده و ویتامین های
،B۹ ،B۶ و منیزیم را به بدن می رسانند. مواد مغذی موجود در این سبزیجات و بخصوص 
تریپتوفان آن ها برای تنظیم دستگاه عصبی موثر است. توصیه می کنیم که در کنار ماهی 

آزاد یا سینه مرغ یا بوقلمون از این سبزیجات استفاده کنید.
آرتیشوباروغنزیتون،سرکهولیموترش

گاهی مصرف سالاد برای وعده شام باعث بی خوابی برخی افراد می شود بخصوص 
سالادهایی که حاوی سبزیجات نفاخ هستند. با این حال شاهی یکی از سبزی های سبک، 
خوشمزه و سرشار از ویتامین های C و B۹ است. به همین دلیل برای بهبود خلق و خوی 

و ایجاد آرامش توصیه می شود
خیلی از ایرانی ها با آرتیشو یا همان کنگرفرنگی بیگانه هستند. اما باید بدانید که این 
سبزی پخته شده به همراه کمی روغن زیتون و سرکه می تواند انتخاب مناسبی برای شام 
باشد. آرتیشو برای کاهش کلسترول بد خون فوق العاده است. این سبزی باعث سوخت و 
ساز چربی و بهبود وضعیت هضم غذا می شود. می توانید از این سبزی در کنار غذاهای 

دیگر استفاده کنید و یا طرز تهیه انواع غذاها را با آن یاد بگیرید.
یکقاشقعسلقبلازخواب

افراد زیادی عادت دارند که قبل از خواب شیر داغ با عسل میل می کنند. با این حال اگر 
شما جزو افرادی هستید که در هضم شیر دچار مشکل می شوید می توانید عسل را با 

نوشیدنی جوی دوسر میل کنید و یا اینکه فقط به یک قاشق عسل بسنده کنید.
یادتان باشد که خوردن یک قاشق عسل قبل از خواب فواید زیادی برای کبدتان دارد. باید 
بدانید که کبد در حین خواب به فعالیت خود ادامه می دهد و علاوه بر پاکسازی بدن در 
سنتز آنزیم ها و سوخت و ساز بدن نقش دارد.با این کار ساده بدن به عملکردهای حیاتی 

خود ادامه داده و شما خواب راحتی تجربه می کنید.

یک متخصص طب سنتی  مطرح کرد

خواص شگفت انگیز خرمالو میوه پاییزی
یک متخصص طب سنتی گفت: خرمالو میوه ای مفید برای دستگاه گوارش بوده و آن 

را تقویت می کند.

محمد دریایی متخصص طب سنتی ؛ درباره خواص خرمالو برای دستگاه گوارش گفت: 
خرمالو میوه ای قابض و تقویت کننده معده و روده است که اسهال خونی را برطرف می کند.

وی بیان کرد: این میوه پاییزی سکسکه را درمان کرده و نرم کننده سینه می باشد و 
خوردن مقدار ۱۰۰ تا ۵۰۰ گرم آن در صبح ناشتا اسهال خونی را برطرف می کند.

درمان  در  ویتامین ث  فراوان  مقادیر  داشتن  دلیل  به  کرد: خرمالو  عنوان  دریایی 
سرماخوردگی تاثیر زیادی دارد و پتاسیم، منیزیم و آنتی اکسیدان موجود در آن خاصیت 
ضد سرطانی دارد.  وی تصریح کرد: خرمالو به دلیل داشتن مقادیر زیادی پکتین، پتاسیم و 
منیزیم در ترکیب خود سبب کاهش چربی و فشارخون در افراد می شود.  این متخصص 
طب سنتی گفت: خرمالو مقادیر فراوانی مواد معدنی دارد، از این رو برای رشد و نمو کودکان 
بسیار مفید و اشتها آور است که به دلیل داشتن ویتامین A و بتاکاروتن موجود در آن 
تقویت کننده قوه بینایی است، هم چنین برای درمان بیماران کبدی و کلیوی و نقرسی نیز 
بسیار مفید می باشد. وی اظهار داشت: خرمالوی رسیده بهتر از نوع نارس آن است، البته 
شیره خرمالو نارس برای فشارخون مفید است و خونریزی را نیز قطع می کند که علاوه بر 
خاصیت ملینی، برای درمان تیفوس و نقرس هم مفید گزارش شده است. دریایی با تاکید 
بر خواص زیاد این میوه پاییزی، تصریح کرد: افراد دیابتی و افرادی که مشکل انسداد روده 

دارند، باید از مصرف زیاد این میوه خودداری کنند.

یک متخصص بیماری های داخلی :

بیماران دیابتی مراقب چربی خونشان باشند
یک متخصص بیماری های داخلی گفت: مهم ترین علت بالا رفتن تری گلیسرید در 

بیماران دیابتی، رژیم غذایی نادرست است.
ایرج خسرونیا متخصص بیماری های داخلی اظهار داشت: مهم ترین عوامل ابتلای بیماران 
دیابتی به افزایش تری گلیسرید و چربی خون، رژیم غذایی نادرست و سوخت وساز پایین در 
این بیماران است. وی تصریح کرد: به طور کلی، بیماران دیابتی به دلیل قند بالایی که دارند، 
سوخت و ساز بدن و به خصوص چربی آنها نامنظم می شود. این متخصص بیماری های 
داخلی بیان کرد: به دنبال نامنظمی سوخت و ساز چربی در بیماران دیابتی، میزان کلسترول 
و تری گلیسرید آنها افزایش پیدا می کند و سبب بروز بیماری های دیگری مانند بیماری های 
قلبی عروقی و کبدی در این افراد می شود . وی با بیان اینکه در بیماران دیابتی، افزایش 
سطح گلوکز خون، سبب تجمع چربی در کبد این افراد و افزایش سطح گلیسرید در بدن 
آنها می شود، اظهار کرد: بیماران دیابتی باید در کنترل وزن خود دقت کنند، زیرا بین چاقی، 
اضافه وزن و افزایش سطح تری گلیسرید خون ارتباط مستقیمی وجود دارد. خسرونیا افزود: 
بیماران دیابتی باید توجه داشته باشند که با رژیم غذایی صحیح و ورزش منظم، سوخت و 
ساز بدن خود را منظم کرده و از بالا رفتن تری گلیسرید و چربی در بدن  پیشگیری کنند.

وسایل پر از میکروب در خانه
همه ی ما بعد از هر بار استفاده از سرویس بهداشتی دست هایمان را می شوییم، پس 
همیشه انسان های پاکیزه ای هستیم؟ باید بگوییم نه زیاد! وسایل و بخش هایی در خانه ی 
ما وجود دارد که پناهگاه میکروب های خطرناکی هستند، در حالیکه بسیاری از ما از وجود 

آن ها بی خبریم.
سینکآشپزخانه

آیا می توانید باور کنید که یک سینک آشپزخانه که در واقع خانه خوبی برای باکتری 
هاست آلوده تر از توالت است؟ پاک کردن مرغ در آن، انباشته کردن ظرف های کثیف و قرار 

دادن زباله های غذایی، سینک را به یک محل تجمع آلودگی تبدیل کرده است.
مایع ظرفشویی و آب به اندازه ی کافی برای تمیز کردن آن مناسب نیست. شما برای این 
کار به آب لیمو و سرکه ی سفید نیاز دارید. حداقل یک بار در هفته با یک مسواک قدیمی 

سینک را بسابید و بعد به طور کامل با آب بشویید.
جامسواکی

همه ی ما می دانیم که نباید مسواک را در دستشویی نگه داریم، آن هم اگر نزدیک توالت 
باشد. اما درباره ی جامسواکی چطور؟ اگر از آن دسته از افرادی هستید که گاه گاهی آن هم 
در صورت چرکی و لجنی شدن جامسواکی آن را می شویید پناهگاهی بزرگ برای میکروب 

های خطرناکی مانند استاف ، کپک ها و مخمرها فراهم آورده اید.
لذا حداقل هر هفته دو بار جامسواکی را با آب گرم و صابون بشویید تا میزان میکروب ها 

را به حداقل رسانده باشید.
دربودستگیرهییخچال

یخچال تان را به طور مرتب تمیز کنید. دور انداختن مواد غذایی قدیمی و گاها کپک زده 
اولین قدم است. فقط یادتان باشد از درب یخچال و فریزرتان غافل نشوید، زیرا به علت تماس 

زیاد با دست در معرض آلودگی های زیادی قرار دارد.
برای تمیز کردن این بخش ها نیاز است آب و سرکه ی سفید را با هم به درب و دستگیره 
ی آن اسپری کنید و اجازه دهید ۵ دقیقه بماند و سپس با یک پارچه ی تمیز آن را پاک 
کنید.  شما همچنین می توانید با استفاده از یک مسواک و یا یک سوآب آغشته به آب و 
سرکه، لایه های کناری  یا اصطلاحا نوار در یخچال را تمیز نمایید. فقط  در آخر مطمئن 
شوید که محل چین خوردگی آن را به طور کامل خشک کرده اید تا دوباره ی خانه ی امن 

میکروب ها نشود.
کفپوشحمام

کفپوشی که در حمام قرار می دهید، رطوبت زیادی دارد و در طول روز به آرامی خشک می 
شود و در تاریکی محیطی مناسب برای رشد باکتری و کپک مهیا می کند. یکی از راه ها برای 
جلوگیری از آلوده شدن کفپوش حمام این است که بعد از هر بار استحمام، آن را روی میله ی 
دوش آویزان کنید تا کاملا خشک شود. همچنین می توانید بر روی کفپوش جوش شیرین 
بریزید و اجازه دهید تا ۳۰ دقیقه بر روی آن باقی بماند. سپس پودر را از روی آن جمع کنید.

پادریدربورودی
کفش شما ممکن است به نظر تمیز بیاید، اما حجم خاک و دوده و آلودگی هایی که هر روز 
توسط کفش هایتان به آن منتقل می شوند بسیار زیاد است. قبل از اینکه پادری را بشویید، 
اول آن را در یک محل دور از خانه خوب تکان دهید تا علف ها و گرد و خاک و زباله های 
کوچکی که به آن چسبیده اند جدا شوند. سپس بر روی آن جارو برقی بکشید. در مرحله 
ی بعدی، روی پادری جوش شیرین بریزید و مطمئن شوید در امتداد رفت و برگشت پرزها 

جوش شیرین وجود دارد.
تلفنهمراه

تصور کنید که چند بار در روز گوشی همراهتان را لمس می کنید و یا این وسیله چقدر با 
اشیایی مانند کیف پول و دست نشسته تان در تماس است و یا چند بار به زمین می افتد و 
شما به راحتی ان را برمی دارید و دوباره استفاده می کنید؟ تلفن همراه باکتری هایی مانند 
استاف و سالمونلا را با خود حمل می کند. از یک خلال دندان کمک بگیرید و با آن لبه ها 
و شکاف های حاوی گردوخاک تلفن همراه را زدوده و در اخر با یک دستمال مرطوب تمیز، 

دو طرف گوشی را تمیز نمایید.
اسباببازیحیواناتخانگی

اگر شما یک حیوان خانگی دارید، به احتمال زیاد وسایلی برای سرگرمی آن و همچنین 
حجم زیادی آلودگی، خاک، دوده و بیش از همه باکتری های خزنده در خانه ی خود دارید.

برای تمیز کردن این اسباب بازی ها بهتر است آن ها در ماشین لباس شویی قرار داده و با 
یک شوینده ی طبیعی و یا سرکه ی سفید به همراه جوش شیرین  آن را بشویید. اگر اسباب 
بازی، قابل شستشو در ماشین لباسشویی نیست، درون یک سطل به اندازه ی نیمی از آن 
آب و نیم دیگر سرکه سفید ریخته و سپس اسباب بازی را درون آن قرار دهید. در انتها آن 

را با آب گرم و دستمال بشویید.

یکی از مشکلات دوربین های امنیتی ضعف آنها در زمینه شناسایی اشیای مشکوک 
کوچک است، اما با استفاده از هوش مصنوعی در دوربین ها این مشکل نیز کمتر شده است.

 Movidius شرکت مودیوس از طراحی سخت افزار پردازش ویدئوی جدیدی موسوم به
Myriad ۲ خبر داده که به زودی برای تولید نسل جدیدی از دوربین های نظارتی هوشمند 
موسوم به Hikvision به کار گرفته خواهد شد.این دوربین ها تابدان حد هوشمند خواهند 
بود که برای شناسایی هر چیزی از بسته های مشکوک گرفته تا رانندگان حواس پرت قابل 
استفاده هستند.در حالی که اکثر شبکه های عصبی دارای توان خودآموزی به توان پردازش 
کلود فراوانی نیاز دارند، پلتفرم جدید مویدیوس به دوربین های Hikvision امکان می دهد 
تا پردازش آنی بیشتری را با دقت ۹۹ درصد انجام دهند. لذا با استفاده از دوربین های یاد 
شده شناسایی مدل های خودروها، کشف موانع محیطی، مشخص کردن موقعیت بسته 
های مشکوک و حتی شناسایی و هشدار دادن به رانندگان بی دقت ممکن است.این دوربین 
قدرتمند با پردازش دقیق محیط اطراف از ارائه پیام های هشدار غلط خودداری می کند، 
امری که به علت ضعف دوربین های مشابه ممکن است رخ دهد. مودیوس مدعی است 
شبکه های عصبی هوش مصنوعی این دوربین تا ده هزار برابر پهنای باند کمتری مصرف می 
کند و تاخیر آن تا هزار برابر کمتر است.پردازش آنی ویدئوها برای شناسایی موارد مشکوک 
تاثیر زیادی بر نحوه استفاده از زیرساخت های شهری دارد، هر چند برخی نگرانی ها در مورد 

احتمال فریب هوش مصنوعی این دوربین ها توسط انسان ها وجود دارد.

ساخت دوربین امنیتی فوق سریع

محقق رشته  علوم و صنایع غذایی دانشگاه تهران با 
همکاری شرکت تعاونی دانش بنیان نانونوین پلیمر موفق 
بر  که علاوه  نانویی شده اند  بسته بندی  تولید یک  به 

زیست تخریب پذیری بالا می تواند خوراکی نیز باشد.
همزمان با گسترش روزافزون مبادلات کالا در جهان، 
نقش بسته بندی به عنوان عامل اصلی در عرصه  فروش 
محصولات تولیدی بیش  از پیش مورد توجه قرار گرفته 

تولید کالا و  به رشد  با روند رو  از سوی دیگر،  است. 
توسعه  صادرات غیرنفتی در کشور، بسیاری از متصدیان، 
سیاست گذاران و صاحبان صنایع، بر اهمیت بسته بندی 
به عنوان یکی از عوامل مهم در حضور موفق در بازارهای 
داخلی و خارجی پی برده اند. امروزه رویکرد کارشناسان 
به سمت یافتن مواد بسته بندی جدیدی است که علاوه 
بر افزایش ماندگاری و حفظ کیفیت، به محیط زیست نیز 

صدمه نزده و زیست تخریب پذیر باشند.
میلاد روحی، محقق طرح از فیلم های خوراکی به عنوان 
یکی از مهم ترین مواد بسته بندی زیست تخریب پذیر یاد 
کرد و دراین باره گفت: بیوفیلم های بر پایه  پلیمر سنتزی 
استحکام، قابلیت نگهداری و کاربرد بیشتری  معمولاً 
نسبت به انواع طبیعی دارند. در بین پلیمرهای سنتزی، 
انواع آب دوست آن ها به دلیل استفاده از حلال های قطبی، 
برای  کمتری  آلودگی  و  هستند  کم خطرتر  و  ارزان تر 
محیط زیست ایجاد می کنند. به علاوه، این گونه پلیمرها 
زیست تخریب پذیری  قابلیت  و  بوده  خوراکی  معمولاً 
بیشتری دارند. در طرح حاضر، روش های جدیدی برای 
بهبود کارایی و عملکرد این پلیمرها در بسته بندی مواد 
غذایی با بهره گیری از نانوبلورهای سلولز معرفی شده است.

وی در ادامه افزود:  افزودن نسبت خاصی از نانوبلورهای 
بهبود  موجب  پلیمر  این  ساختاری  اصلاح  و  سلولز 
چشمگیر خواص مکانیکی، حرارتی و ماندگاری فیلم 

حاصل می شود.
روحی با ارائه توضیحاتی دقیق تر در خصوص اصلاح 
ساختاری این فیلم پلیمری گفت: رشته های نانوبلور سلولز 
به دلیل مقیاس های دو بعدی بسیار ریز نانو، نسبت سطح 
به حجم بسیار زیادی در محیط ارائه می دهند که باعث 
تشکیل تعداد زیادی پیوند هیدروژنی با مواد هیدروکسیلی 
کردن  شبکه ای  این،  بر  علاوه  می شوند.  خود  اطراف 
شاخه های هیدروکسیلی نانوبلور سلولز با پلی ونیل الکل، 

باعث پایداری بیش ازپیش این پیوندها خواهد شد.
این محقق در رابطه با جنبه های اقتصادی این طرح 
اظهار کرد: اصلاح ساختار این پلیمر با استفاده از روشی 
ارزان و ساده صورت گرفته است. همچنین درون ساختار 
این پلیمر از یک رنگ با خواص آنتی اکسیدانی استفاده 
شده که این موضوع منجر به کاهش فساد شیمیایی مواد 

غذایی درون بسته بندی می شود.
بر اساس اعلام ستاد نانو، این طرح در قالب رساله  
دکترای میلاد روحی و با راهنمایی دکتر سید هادی 
رضوی و دکتر محمدعلی ابراهیم زاده موسوی از دانشگاه 

تهران انجام شده است.
این پایان نامه که با شرکت تعاونی دانش بنیان نانونوین 
پلیمر در حال انجام است، تحت عنوان پایان نامه  موردنیاز 
صنعت به تأیید داوران ستاد ویژه  توسعه  فناوری نانو نیز 

رسیده است.

تولید بسته بندی های نانویی قابل خوردن در کشور

یک محقق ماجراجوی استرالیایی دوچرخه برقی ساخته که با استفاده از آن می توان در 
قطب جنوب به دوچرخه سواری پرداخت.

به نقل از نیو اطلس، تردد در قطب جنوب و نواحی یخ زده ای شبیه آن همواره یک 
چالش بزرگ بوده است. حالا این محقق برای رفع این مشکل در مسافتهای کوتاه دست به 
ابتکارعمل زده و دوچرخه برقی مجهز ساخته که نیروی محرکه موتوری به هر دو چرخ آن 

منتقل می شود.
این محقق که پیشتر کار بر روی دوچرخه های کوهستان را آغاز کرده و شرکتی در این 
زمینه نیز راه اندازی کرده است حالا یک گام دیگر رو به جلو برداشته و نسل جدیدی از 
دوچرخه ها را طراحی کرده که قابلیت حرکت مطمئن بر روی سطوح یخ زده قطب جنوب 

را دارد.
در این دوچرخه تایرها مهمترین بخش ساختاری به شمار می آیند که به واسطه برخورداری 

از عاج های بلند، عملا احتمال سر خوردن آن به حداقل می رسد.
استفاده از فناوری ترمز دیسکی Avid از دیگر نوآوریهایی است که در ساخت این دوچرخه 

به چشم می خورد.
این محصول جدید فعلا در مرحله تولید اولیه است و پیش بینی می شود با جمع آوری 

منابع مالی لازم، تولید انبوه آن به زودی آغاز شود.

دوچرخه ویژه قطب ساخته شد

چهارشنبه -پنجم آبان ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4131

فناوری نانو ریشه در طبیعت دارد

سفر به اعماق اقیانوس با واقعیت مجازی

محققان دانشگاههای بریستول و اسِکس توانسته اند معمای آبی بودن برگ برخی گونه های 
بگونیا را که نوعی گیاه خانگی است، حل کنند.

برای بسیاری از مردم، فناوری نانو تنها به حوزه علمی-خیلی تعلق دارد. اما دانشمندان 
دریافته اند که سلول های گیاه بگونیا موسوم به کلروپلاست از یک ساختار شکار نور در مقیاس 

نانو برای دوام آوردن در فضای بدون نور استفاده می کنند.
محققان دریافتند که این گیاهان از مدتها پیش از نوع خاصی از فناوری نانو موسوم به 
"فوتونیک" برای ساخت ساختارهایی در برگ هایشان استفاده می کنند تا نور را برای فتوسنتر 

ذخیره کنند.
بگونیا با تنوع ۱۵۰۰ گونه، به خاطر برگ ها و گل های دکوری خود بسیار پرطرفدار است. 
یکی از دلایل مطلوب بودن آن، قابلیت نگهداری از این گیاه در خانه و دور از نور مستقیم 
خورشید است. دلیل آن، شرایط رشد این گیاه در سطوح پایین جنگل ها و در زیر سایه 
درختان است که نور بسیار کمی در آنجا دریافت می شود. گیاهان در این منطقه باید بتوانند 

هر میزان نور دریافتی را برای بقا جمع آوری کنند.
برخی گونه های بگونیا دارای برگ های آبی رنگ هستند که تاکنون عملکرد زیستی آن 
ناشناخته مانده بود. اکنون دانشمندان دریافته اند که برگ های این گیاه تنها زمانی که در 
شرایط بسیار تاریک قرار می گیرد، آبی رنگ می شود و با قرار گرفتن در زیر نور مستقیم 
خورشید، این رنگ به تدریج از بین می رود. دانشمندان همچنین دریافتند ساختار سلولی 
این برگ ها بسیار مشابه ساختارهای مصنوعی رایج در ساخت لیزرهای مینیاتوری و سایر 

سازه های فوتونیکی برای کنترل جریان نور است.
آن ها با اجرای سنجش نوری مشابه مورد استفاده در اندازه گیری در اجزای مصنوعی 

توانستند به درک دقیق تری از عملکرد این گونه های بگونیا دست یابند. محققان دریافتند 
که ساختارهای برگهای این گیاه در زمان انعکاس نور آبی، در حقیقت نور سبز بیشتری 
تولید می کنند. در جنگلها، درختان بلندتر بیشتر نور آبی رنگ را جذب کرده و تنها نور سبز 
به گیاهان پائین دستی آن ها می رسد. ساختار برگ های آبی رنگ بگونیا به جذب هرچه بیشتر 

این نور کمک می کند.
اکنون محققان در حال تحقیق برای استفاده از این طراحی بدیع طبیعت در سایر گیاهان 
برای بهبود عملکرد محصولات یا در دستگاههای مصنوعی به منظور ساخت دستگاههای 

الکترونیکی بهتر هستند.

محققان دانشگاه استنفورد برای اولین بار با استفاده از فناوری واقعیت مجازی امکان سفر تحقیقاتی به اقیانوس ها 
را میسر کردند.

به گزارش ایسنا و به نقل از رویترز، پروژه سفر تحقیقاتی دانشگاه استنفورد در مرحله اول توسط شبیه سازهای 
رایانه ای طراحی شده و سپس به کمک نرم افزارهای واقعیت مجازی به دنیای مجازی قابل لمس تبدیل شده است.

کلیه اطلاعات لازم برای سفر مجازی به اقیانوس ها و صخره های مرجانی به صورت رایگان قابل دانلود است و کاربران 
می توانند با سیستم های محبوب واقعیت مجازی مثل HTC Viveو Oculus Rift این سفر را تجربه کنند.

پروژه سفر مجازی به اعماق اقیانوس ها و صخره های مرجانی در حال نابودی با هدف آشنایی بیشتر کاربران با پدیده 
اسیدی شدن اقیانوس های زمین عرضه شده است.

سرپرست محققان پروژه سفر مجازی و آموزشی به اقیانوس های زمین عنوان کرد:  تاکنون  هزینه زیادی صرف 
تولید نرم افزار و تهیه بستر مطالعاتی لازم شده است. با این حال مسئولان دانشگاه تصمیم گرفتند تا این پروژه که 

بیشتر جنبه آموزشی دارد به صورت رایگان در اختیار علاقه مندان قرار گیرد.
وی در ادامه افزود: انتظار می رود که با رایگان شدن اطلاعات سرویس سفر مجازی به اقیانوس ها، تعداد کاربران 
افزایش یافته و به دنبال آن اطلاع رسانی همگانی به منظور آگاه سازی خطرات فرایند اسیدی شدن اقیانوس ها انجام 

شود.
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اجتماعی 6

آیت الله حسینی بوشهری: 

بهره تسهیلات بانکی برای تولید "کمرشکن" است
امام جمعه قم با انتقاد از بهره های خارج از عرف برخی بانک های کشور گفت: گاهی  

بهره هایی که به تسهیلات بانکی اضافه می شود، برای تولید کمرشکن است و صنایع را به 
سمت ورشکستگی و افرایش بیکاری می کشاند و ما از روند موجود بانک های کشور رضایتی 

نداریم. 
به گزارش مرکز خبر حوزه، آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری در دیدار مدیرعامل جدید 
بانک قرض الحسنه مهر ایران اظهار داشت: سیستم بانکی در کشور ما به عنوان پشتوانه 
اقتصادی مطرح است و نباید خود به بنگاه اقتصادی محض تبدیل شوند. امام جمعه قم 
افزود: اگر بانک ها به گونه ای حرکت کنند که بنگاه اقتصادی محض نباشند و به پشتیبانی از 
بنگاه ها و ایجاد تسهیلات برای اشتغال و ازدواج جوانان بپردازند، در راستای اقتصاد مقاومتی 
گام برداشته اند. عضو مجلس خبرگان رهبری با انتقاد از بهره های خارج از عرف برخی از 
بانک های کشور، افزود: گاهی بهره هایی که به تسهیلات بانکی اضافه می شود، برای تولید 
کمرشکن است و صنایع را به سمت ورشکستگی و افرایش بیکاری می کشاند و ما از روند 
موجود بانک های کشور رضایتی نداریم. وی ادامه داد: در دورانی که نگران مسائل اسلامی در 
بخش اقتصاد هستیم، باید نقش اسلام را در بحث بانک داری پررنگ کرد. آیت الله حسینی 
بوشهری بیان کرد: اگر به دنبال تولید و پیشبرد اهداف اقتصادی هستیم باید بدانیم بهره های 
بالا و سودهای کلان، گره ای از کار تولید کننده باز نمی کند. وی با اشاره به اینکه امروز 
آسیب های اجتماعی در جامعه به وضوح مشاهده می شود، افزود: در محدوده ای که بانک 
می تواند تاثیرگذار باشد باید بخشی از این آسیب ها را با کارکردهای خود برطرف کنند. امام 
جمعه قم ضمن تقدیر از فعالیت ها و خدمات بانک قرض الحسنه مهر ایران تصریح کرد: اگر 
بتوانید در باره خدمات ارزشمند خود اطلاع رسانی کنید و مسئله قرض الحسنه را در کشور 
فرهنگ سازی کنید بدون تردید به آثار و برکات ارزشمندی دست پیدا خواهید کرد، چرا که 
وقتی فعالیت شما به خوبی منعکس شود، مردم متدینی هستند که با نیت خاص و علاقه 
در  این حرکت خداپسندانه با شما همراه خواهند شد. عضو خبرگان رهبری ادامه داد: 
اعتمادسازی مؤلفه دیگری است که باید در رأس برنامه ها و اولویت های سازمانی بانک شما 
قرار بگیرد، چرا که این مؤلفه هم در نزد مراجعه کننده و هم کسی که خَیّر است، می تواند اثر 
مثبتی برجای گذارد و این اعتماد است که معوقات شما را یک درصد می کند با اینکه سایر 

بانک های کشور مساله معوقات یکی از معضلاتشان است.

مدیرکل راه آهن استان قم  خبرداد

هزینه 6۴ میلیارد تومانی برای راه اندازی
 قطار قم به مشهد

نخستین قطار ۵ ستاره حرم تا حرم غروب دوشنبه با حضور استاندار قم افتتاح و مورد 
بهره برداری قرار گرفت.

مدیرکل راه آهن استان قم دراین مراسم گفت: صنعت ریلی کشور در حقیقت تبلور اقتصاد 
مقاومتی است. فرشاد زادخور عنوان کرد: ۶۴ میلیارد تومان برای راه اندازی قطار پنج ستاره 
در مسیر قم به مشهد هزینه شده است.مدیرکل راه آهن استان قم گفت: یکی از ویژگی های 
حمل و نقل ریلی کاهش مصرف سوخت است.وی با بیان اینکه ایمنی در حمل و نقل ریلی 
۵۰ برابر حمل و نقل با وسایل نقلیه است، افزود: استفاده از حمل و نقل ریلی در حقیقت 
کمک شایانی به محیط زیست می کند و ترافیک جاده ها را نیز بسیار کاهش می دهد.زادخور 
با بیان اینکه سالانه ۲۰ هزار کشته در اثر تصادفات جاده ای داریم، افزود: در صنعت حمل و 
نقل ریلی در سال گذشته تلفاتی نداشتیم. مدیرعامل قطارهای فدک  نیز در این مراسم گفت: 
اگر زیرساخت ها اجازه بدهد قطار پنج ستاره حرم تا حرم طی ۷ ساعت مسیر قم تا مشهد را 
طی می کند.  محمد ذوالقدریاظهارداشت: این قطارها بر اساس آخرین استاندارهای جهانی 
توسط متخصصان ایرانی ساخته شده است.محمد ذوالقدری گفت: این قطارها ۲۰۰ کیلومتر 
بر ساعت سرعت دارند که اگر زیرساخت ها اجازه بدهد در طی ۷ ساعت مسیر قم به مشهد را 
طی می کند ولی به دلیل عدم وجود زیرساخت لازم این مسیر چند ساعت طولاتی تر خواهد 
بود.ذوالقدری، از ویژگی های فنی موجود در این قطارها میز پذیرایی اختصاصی، تخت های 
قابل تنظیم و صندلی های راحتی و سرویس امکان احظار مهماندار دانست.وی با بیان اینکه 
مسافران در بیشتر مسیر اینترنت دارند عنوان کرد: خدمات ما بر اساس خدمات روز حمل و 
نقل ریلی دنیا است و مهمانداران نیز توسط اساتید مجرب آموزش دیده اند.مدیرعامل شرکت 
ریل پرداز نوآفرین افزود: ما در طراحی قطارها از مشاوران کشورهای آلمان، دانمارک و اتریش 
استفاده کرده ایم.وی گفت: در گروه صنعتی ریل پرداز نوآفرین برای ساخت قطارهای ۵ ستاره 

بیش از دو هزار نفر شغل در کشور ایجاد کردیم.
قطارمسافریپنجستارهحرمتاحرمهرروزبهمشهدوقمحرکتمیکند

معاون مسافری شرکت راه آهن جمهوری اسلامی نیز در این مراسم  از حرکت هر روزه 
قطارهای مسافری پنج ستاره حرم تا حرم به مشهد و قم خبر داد.حسن موسوی نیز اظهار 
داشت: یکی از اقداماتی که ما در برنامه ریزی های خود بدان توجه داریم ارائه خدمات 
حداکثری و مطلوب از زمان دریافت بلیط توسط مردم تا زمان رسیدن به مقصد است.وی 
بیان داشت: از قطار مسافری پنج ستاره حرم تا حرم در ۲ رام و با ظرفیت ۲۸۰ تا ۴۸۰ نفر 
روزانه از قم به مشهد و بلعکس حرکت می کند.موسوی گفت: قطارهای مسافری پنج ستاره 
حرم تا حرم با هدف ارائه خدمات و راحتی بهتر برای زائران حرم امام رضا)ع( و حضرت فاطمه 
معصومه)س( راه اندازی شده است خدماتی در سط بالا به آنان ارائه می دهد.معاون مسافری 
شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران اضافه کرد: بازسازی و تجهیز واگن های قطارهای 
۵ ستاره توسط مهندسان داخل کشور صورت گرفته است.وی ادامه داد: کلیه شرکت هایی 
که از لحاظ تجهیزات، نیروی انسانی و مشخصات فنی قابل قبول هستند ۵ ستاره خواهند 
شد.موسوی در خصوص برنامه های شرکت راه آهن در ایام اربعین حسینی گفت: خدمات 
و تعداد قطارها تا بالاترین ظرفیت در ایام اربعین حسینی برنامه ریزی خواهد شد.معاون 
مسافری شرکت راه آهن جمهوری اسلامی یکی دیگری از برنامه های شرکت راه آهن را 
ارتقاء سطح ایمنی حریم راه آهن در مناطق مسکونی برشمرد و افزود: کارگذاری بلوک های 
سیمانی برای تامین آسایش و امنیت مردم و همچنین کاهش آلودگی صوتی و کاهش سوانح 
برای عابران پیاده جزو اولویت های برنامه شرکت راه آهن ایران است.  گفتنی است قطار پنج 
ستاره حرم تا حرم هر روز ساعت ۱۶  شهر مقدس قم را به مقصد مشهد ترک خواهد کرد 

در ساعت ۱۶ و ۳۶ دقیقه از مشهد مقدس به سمت قم می گردد.

 مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم  خبرداد

کاهش مدت زمان رسیدگی به دادخواست های 
کارگری به21 روز در قم

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم با بیان اینکه تعداد ۵ شعبه در هیات 
تشخیص و چهار شعبه در دادگاه تجدید نظر پرونده های مربوط به روابط کار و اختلافات 
کارگری و کارفرمایی را بررسی می کند، بیان کرد:زمان رسیدگی به هر پرونده با توجه به 
موضوع و موارد مربوط به آن متفاوت است اما تلاش بر رسیدگی به این موارد در کوتاه ترین 
زمان ممکن است. مهندس بازوند اظهارداشت : با اجرای سیاستهای جدید و با توجه به اینکه 
اصل سرعت یکی از اصول و قواعد مهم و اساسی حاکم بر آئین دادرسی کار است که کاهش 
مدت زمان رسیدگی نیز در همین راستا انجام می  گیرد، در راستای تسهیل و تسریع در 
رسیدگی به اختلافات کارگری و کارفرمایی در مراجع حل اختلاف استان قم، طی تجدید 
آموزش ها و نظارت های مستمر بر عملکرد آن مراجع و تلاش همکاران در اداره شهرستان 
و افزایش یک شعبه به  هیات تشخیص و یک شعبه به هیات حل اختلاف میانگین مدت 
زمان رسیدگی )از ارایه دادخواست تا صدور رای نهایی( در مراجع حل اختلاف به  ۲۱ روز 
رسیده است. وی ادامه داد: علی رغم این کاهش آرای صادره از کیفیت مطلوب برخوردار است.

وی افزود: این امر نشان از اهمیت و گستردگی روابط کار میان افراد جامعه دارد و اگر 
همت مابه عنوان نماینده دولت و مجموعه کارگری و کارفرمایی باشد شاهد کاهش چشمگیر 
حجم شکایات خواهیم بود.بازوند در ادامه با بیان عوامل کاهش مدت زمان رسیدگی دراداره 
کل افزود:عدم ارجاع غیرضروری پرونده  ها به تحقیق و بازرسی، ثبت و صدور آرای صادره 
در نرم افزار روابط کار در حداقل زمان ممکن، اخذ استعلامات و مدارک ادعایی طرفین 
دعوی در زمان تقدیم دادخواست و جلسه اول رسیدگی با رعایت حقوق طرفین دعوی، 
عدم تجدید بی مورد جلسات رسیدگی و حضور منظم نمایندگان کارگران و کارفرمایان عضو 

هیئت تشخیص شهرستان عنوان کرد. 

جایزه ملی بنیاد جهانی انرژی به پروژه 
تصفیه خانه فاضلاب قم رسید 

گواهینامه ملی جایزه بنیاد جهانی انرژی و تندیس سطح طلایی جامعه مدیریت سبز اروپا 
به پروژه تصفیه خانه شماره سه فاضلاب قم اختصاص یافت. 

به گزارش عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، مراسم بین المللی بنیاد جهانی انرژی 
با هدف تقدیر از سازمان ها و صنایع سبز در شهر وین کشور اتریش در سی ام مهرماه سال 
جاری برگزار شد.در این مراسم که با حضور سفیر ایران در کشور اتریش، معاون وزیر نیروی 
ایران و رئیس اتاق بازرگانی و معاون وزیر علوم و اقتصاد اتریش ترتیب یافت، گواهینامه سطح 
طلایی جامعه مدیریت سبز اروپا و گواهینامه جایزه ملی بنیاد جهانی انرژی در سال ۲۰۱۶ 
که پس از ارزیابی های انجام شده طرح تصفیه خانه شماره سه فاضلاب قم تعلق گرفته بود به 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم اهدا شد.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
قم در سخنانی در این مراسم به تشریح ویژگی های تصفیه خانه شماره سه فاضلاب قم 
پرداخت و اظهار داشت: این تصفیه خانه ظرفیت تصفیه روزانه ۵۲ هزار مترمکعب فاضلاب 
معادل جمعیتی بالغ بر ۲۵۰ هزار نفر و هم چنین ظرفیت تصفیه لجن ۵۰۰ هزار نفر را 
در روز دارد.علی جان صادق پور، تولید برق از گاز حاصل از لجن را از ویژگی های بارز این 
تصفیه خانه ذکر کرد و گفت: حدود یک هزار و ۱۵۰ کیلووات برق و حدود یک هزار و۲۰۰ 
کیلووات انرژی حرارتی در این تصفیه خانه تولید می شود که قادر است ۷۵ درصد برق مورد 

نیاز خود را تامین کند
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طلاق حلال منفور نزد خداوند اما زمانی که زن و 
شوهری به انتهای خط می رسند، تصمیم می گیرند که 

از یکدیگر جدا شوند.
افراد  پس از طلاق در موقعیتی قرار می گیرند که 
باید برای بازگشت به رابطه قبلی تصمیم بگیرند اما در 
چه مواقعی بازگشت به رابطه قبلی می تواند گزینه 
مناسبی باشد؟در این میان عده ای بلافاصله بعد از 
طلاق با خود پیمان می بندند که دیگر ازدواج نکنند 
و عده ای هم بعد از اندک مدتی دل به دیگری باخته 
و بار دیگر نام شخصی را به شناسنامه خود اضافه می 

کنند.
عده ای هم هستند گرچه قلیل اما بعد از طلاق 
رابطه ای نو را با همسر سابق برقرار می کنند و به 
دلایل مختلف که یکی از آنها می تواند فرزند باشد، 
نزد یکدیگر باز می گردند.کم نیستند کسانی که بعد 
از طلاق متوجه میشوند که اشتباه بزرگی کرده اند، 
از طرفی با سختی های زندگی پس از طلاق مواجه 
میشوند و از طرف دیگر درمیابند که دلیلی که به خاطر 
آن جدا شده اند، آنقدرها هم بزرگ و آزار دهنده نبود 
و خلاصه احساس پشیمانی به سراغشان می آید و 
دوست دارند که برگردند، اما برگشت به این آسانی ها 

نیست و اما و اگرهای زیادی با خود دارد.
چندتوصیههنگامرجوع

کارشناسان امور خانواده به افرادی که میخواهند 
رابطه مجدد با همسرشان بعد از طلاق ایجاد کنند 
چند توصیه دارند. احمد باقری کارشناس امور خانواده 
در این ارتباط می گوید: اگر به خاطر فرزندتان این کار 
را می کنید، منصرف شوید چرا که ازدواج باید به این 
خاطر که میانتان عشق و علاقه ای باشد، صورت گیرد.

وی همچنین در مورد این زوج ها گفت: توصیه من 
این است که اجازه ندهند فرزند یا فرزندانشان از رابطه 
مجدد تا جاری شدن عقد دائم مطلع شود چون امیدوار 
می شوند که با هم آشتی کنید و این فشار بیشتری 
روی شما دو نفر برای آشتی کردن وارد می کند.این 
کارشناس امور خانواده تاکید کرد: دلیل طلاق سابقتان 
را پیدا کنید. اگر طلاقتان به خاطر مسائل مالی بوده 
اینبار حتماً درمورد مسائل مالی با هم به نتیجه برسید. 
اگر درمورد تربیت فرزندان بوده، این مشکل را هم با 
هم حل کنید. اگر به خاطر عدم وفاداری و خیانت بوده، 

هر دو شما باید امتحان خود را پس بدهد.
انگیزههاییبرایشروعدوباره

جواد بهادرخان، روانشناس و مشاور خانواده معتقد 
است، عوامل مختلفی وجود دارد که می تواند جوشش 
و میل دوباره برای بازگشت به زندگی مشترک به 
وجود آورد؛ عواملی مثل وجود دلبستگی و مهر میان 
زوجین و وجود خاطرات گذشته، یا وجود افراد دیگری 
که با دخالت های شان باعث جدایی این افراد شده 
اند و زوجین پس از جدایی متوجه این موضوع می 
شوند و گاهی هم وجود رابطه ای خارج از چارچوب 
خانواده است که فرد پس از فروپاشی زندگی مشترک 
به تاثیر منفی آن پی می برد.این کارشناس در ادامه 
به علت های دیگری پرداخت: گاهی نقش مشاور و 
کمک او در ارزیابی علل جدایی و کمک به افراد برای 
بازسازی شخصیت شان به شکل گیری دوباره زندگی 

کمک می کند.بهادرخان آموختن مهارت های حل 
مسئله و مهارت های ارتباطی را عامل دیگری برای 
پیوند دوباره زوج ها دانست و به مواردی اشاره کرد که 
زوجین به دلیل مستقل نبودن در زندگی و این که 
به اطرافیان اجازه می دهند در زندگی شان دخالت 
کنند، زمینه طلاق خود را فراهم می سازند.وی از 
وجود فرزند یا فرزندانی که محصول ازدواج دو نفر بوده 
اند نیز به عنوان عامل مهمی در بازگشت به زندگی با 
همسر سابق یاد کرد.این مشاور خانواده افزود: تجربه 
تلخ زندگی پس از طلاق فرصت ارزشمندی را ایجاد 
می کند تا افراد به مرور زندگی قبلی خود بپردازند 
و علل جدایی و اختلافاتشان را کشف کنند.این روان 
شناس طی کردن دوره های آموزشی را برای زوجینی 
که قصد ازدواج دوباره با همسر سابق خود دارند، بسیار 
ضروری دانست و گفت: بازگشت به زندگی با همسر 
سابق امری کاملا ممکن است و تنها در موارد معدودی 
که پس از تلاش های لازم و بررسی های حرفه ای و 
کارشناسانه لازم، مشخص می شود دو نفر واقعا برای 
زندگی مشترک با یکدیگر مناسب نیستند و از ابتدا 
انتخاب نادرستی انجام داده اند، بهتر است افراد، به 

زندگی مشترکشان بازنگردند. 
وی از زوجینی یاد کرد که با کسب ویژگی هایی که 
در ادامه، به آن اشاره می شود توانستند دوباره خیمه 
زندگی مشترکشان را برپا کنند ، کسانی که توانستند 
استقلال خود را دوباره به دست بیاورند، در دوره پس 
از جدایی به نقش خود در رابطه با همسر سابق شان 

اندیشیدند و سهم تقصیر و مشکلات خود را پیدا کردند 
و دانستند همه عوامل و تقصیرها مربوط به همسرشان 
نبوده است بلکه خود آنان نیز سهم قابل تأملی در 
این ماجرا داشته اند و در ازدواج دوباره با همسر سابق 
مشکلات رفتاری خود را حل کردند.بهادرخان از عامل 
بسیار مهم دیگری هم یاد کرد و آن معنویت و ایمان 
به خدا در وجود افراد است که به آن ها کمک می 
کند اصول اخلاقی بیشتری را رعایت کنند و زندگی 
آرام تری را ادامه دهند. افراد باایمان، قدرت سازگاری 
بیشتری دارند و در بازسازی دوباره زندگی موفق تر 
عمل می کنند.وی پیشنهاد جدی تری نیز به افراد 
مطلقه داشت: زوج ها پس از جدایی خیلی سریع به 
ازدواج مجدد روی نیاورند و به خود فرصت بررسی 
و ارزیابی بدهند. بهادرخان با توصیه به ترک مقایسه 
های مردود همسر سابق با دیگران، زوجین را به تقویت 
ویژگی های مذهبی فراخواند و افزود: ما برخلاف زوج 
هایی که گمان می کنند و اصرار دارند که به درد هم 
نمی خورند و باید جدا بشوند، معتقدیم که آن ها می 
توانند کنار هم زندگی کنند فقط راه درست را بلد 
نیستند، پس آن ها را به آموختن راه درست زندگی 

کردن و مهارت های مورد نیاز دعوت می کنیم.
حکمازدواجمجددبعدازطلاقچیست؟

در این میان اسلام راه آسانی را پیش پای زنان و 
مردان قرار داده است و بر اساس احکام بعد از طلاق 
رجعی، اگر مرد سخنی به زبان بیاورد که  معنایش این 
باشد که دوباره ازدواج با زن را برقرار نموده به اصطلاح 

فقهی رجوع کرده و بار دیگر بر هم حلال می شوند.
رجوع احکام و مراحل خاصی دارد که زنان و مردانی 
که می خواهند بار دیگر نزد یکدیگر بازگردند، ازاحکام 
آن با مراجعه به توضیح المسائل مرجع تقلید خود 
یا پرسش از دفتر این مرجع تقلید از آن آگاه شوند.

همچنین اسلام می گوید که اگر مرد زنی را دو بار 
طلاق دهد و به او رجوع کند، یا دو بار او را طلاق دهد 
و بعد از هر طلاق عقدش کند، یا بعد از یک طلاق 
رجوع و بعد از طلاق دیگر عقد کند، بعد از طلاق سوّم 
آن زن بر او حرام است، ولی اگر بعد از طلاق سوّم به 
دیگری شوهر کند، با پنج شرط به شوهر اوّل حلال 

می شود، یعنی می تواند آن زن را دوباره عقد نماید.
*تفاوتطلاقبائنباطلاقرجعی

طلاق تنها حلال شرعی است.که خود خداوند هم 
چندان آن را دوست نمیداردو یکی از حقوق شرعی و 
حلال زوجین محسوب میشود.این حق موضوعی مهم 
است که با جاری ساختن آن )طبق روایات و احادیث(

عرش الهی  به لرزه میافتد .طلاق دائم به دو دسته 
تقسیم میشود:   ۱.رجعی      ۲.بائن    

که هر کدام با توجه به شرع و قانون شرایط خاص 
خود را دارند. نوع اول طلاق را طلاق رجعی می نامند 
: به این معنا که پس از اینکه طلاق بین زن و مرد 
صورت گرفت مرد میتواند بدون اینکه دوباره برای ثبت 
و خواندن صیغه ازدواج اقدامی کند برای شروع دوباره 

زندگی مشترک زن را به زندگی برگرداند.
این رجوع به معنای همان بازگشت دوباره است اما 

این بازگشت دارای شرایط خاصی است و به این معنا 
نیست که مرد هر زمان که بخواهد می تواند زن را به 
زندگی برگرداند ،اقدام به بازگشت زن باید حتماً در 

دوران عده زن باشد.
 در طلاق رجعی تا زمانی که زن در دوران عده به 
سر می برد به نوعی هنوز به عنوان همسر مرد شناخته 
شده و مرد باید به او نفقه بپردازد و در صورتی که مرد 
خواهان ازدواج دوباره باشد باید به دادگاه رفته و از او 

اجازه بگیرد. 
در طلاق رجعی زن و شوهر از هم ارث میبرند مرد 
حق ندارد تا زمانیکه مدت عده به پایان نرسیده است 
مطلقه رجعیه خود را از محل سکونتش یعنی منزل 
خود خارج کند. نوع دوم  طلاق را طلاق بائن می نامند 
: به این معنا که مرد نمی تواند اقدامی برای بازگشت 
زنش داشته باشد و در صورتی که خواهان برگرداندن 
زنش باشد باید حتماً او را طبق تشریفات قانونی و 
شرعی دوباره به عقد خود در آورد. یکی از آثار مهم 
طلاق بائن جدایی کامل دو همسر از یکدیگر است و 
در اثر این طلاق زن و شوهر به کلی از هم جدا شده و 
مرد میتواند بی اجازه دادگاه ازدواج کند و هیچ تکلیفی 

هم به پرداخت نفقه به زن سابق خود ندارد.
رمزموفقیتازدواجپسازطلاق

رابطه  تان  قبلی  با همسر  دوباره  اگر می خواهید 
باید  ابتدا  دیگری(  کس  هر  با  )یا  کنید  شروع  را 
ظرفیت های روحی خودتان را بالاببرید و یادبگیرید 
زندگی مستقل خود تان را شکل بدهید. هیچ تلاشی 
برای طرد کردن او یا جذب او به خودتان انجام ندهید. 
پیش از شروع هر رابطه ای ابتدا باید کمی زندگی 

مستقل و شخصی خودتان را داشته باشید.
کاملا  امری  با همسر سابق  زندگی  به  بازگشت 
پس  که  معدودی  موارد  در  تنها  و  است  ممکن 
و  ای  حرفه  های  بررسی  و  لازم  های  تلاش  از 
کارشناسانه لازم، مشخص می شود دو نفر واقعا برای 
زندگی مشترک با یکدیگر مناسب نیستند و از ابتدا 
انتخاب نادرستی انجام داده اند، بهتر است افراد، به 
زندگی مشترکشان بازنگردند.کسب دو ویژگی برای 
برپا کردن خیمه زندگی مشترک بسیار مهم است: 
کسانی که توانستند استقلال خود را دوباره به دست 
از جدایی به نقش خود در  بیاورند، در دوره پس 
رابطه با همسر سابق شان اندیشیدند و سهم تقصیر و 
مشکلات خود را پیدا کردند و دانستند همه عوامل و 
تقصیرها مربوط به همسرشان نبوده است بلکه خود 
آنان نیز سهم قابل تأملی در این ماجرا داشته اند و در 
ازدواج دوباره با همسر سابق مشکلات رفتاری خود 
را حل کردند. نکته قابل تامل دیگر این است که زوج 
ها پس از جدایی خیلی سریع به ازدواج مجدد روی 
نیاورند و به خود فرصت بررسی و ارزیابی بدهند. در 
عین حال ترک مقایسه های مردود همسر سابق با 
دیگران ضروری است.ما برخلاف زوج هایی که گمان 
می کنند و اصرار دارند که به درد هم نمی خورند و 
باید جدا بشوند، معتقدیم که آن ها می توانند کنار 
هم زندگی کنند فقط راه درست را بلد نیستند، 
پس آن ها را به آموختن راه درست زندگی کردن و 

مهارت های مورد نیاز دعوت می کنیم.

بند زدن زندگی ترک خورده

 پیش نیازهای بازگشت به رابطه قبلی بعد از طلاق چیست؟

با سرعت عمل تیم شناسایی و فراهم آوری اعضا پیوندی؛

اهدا قلب و کبد جوان قمی
 جان دو بیمار را نجات داد

پس از اعلام نیاز فوری دو نفر به قلب و کبد، جوان قمی که دچار مرگ مغزی شده بود با 
اهدا اعضای خود جان این دو بیمار را نجات داد.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، ولی الله صمدی مسئول شناسایی 
و فراهم آوری اعضا پیوندی دانشگاه علوم پزشکی قم دراین خصوص گفت: شب گذشته 
مسئول تخصیص عضو وزارت بهداشت و درمان عنوان کرد که دو بیمار بدحال نیازمند پیوند 
قلب و کبد هستند و در صورتی که به آنها این اعضا نرسد، فوت خواهند کرد.وی بیان داشت: 
پس از این موضوع همه استان ها دست به کار شده و در نهایت با همکاری خانواده یک جوان 
۳۲ ساله قلب و کبد این جوان به این دو بیمار نیازمند اهدا شد. صمدی عنوان داشت: این 
جوان قمی ۳۲ سال سن داشت که بر اثر یک حادثه رانندگی تصادف کرده و دچار مرگ 
مغزی شده بود که با تشخیص پزشکان اعضای وی اهدا و جان دو نفر را نجات داد. مسئول 
شناسایی و فراهم آوری اعضا پیوندی دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: دیگر اعضای بدن این 
بیمار نیز در بانک نگهداری اعضای وزارت بهداشت نگهداری شد تا در صورت نیاز به دیگر 

بیماران اهدا شود.

فرمانده انتظامی شهرستان کنگان  خبرداد؛

غافلگیری قاچاقچیان کالا در حین بارگیری
فرمانده انتظامی شهرستان کنگان از کشف پنج میلیارد و ۲۰۰ میلیون ریال انواع کالای 

قاچاق در ساحل دریا در حین تخلیه و بارگیری خبر داد.
سرهنگ کرم دشتیان افزود: در راستای اجرای طرح تشدید برخورد با قاچاقچیان کالا، 
ماموران انتظامی با رصد اطلاعاتی دقیق از فعالیت یک باند بزرگ قاچاق کالا در روستای 
شیرینو مطلع شدند.وی افزود: ماموران پس از اجرای عملیات در محل مورد نظر ،حین تخلیه 
و بارگیری موفق به توقیف یک دستگاه کامیون ایسوزو و دو هزار ۴۳۷ عدد قوطی پودر و 
قرص نیروزا در برندهای مختلف شدند.سرهنگ دشتیان با اشاره به دستگیری یک نفر در این 
رابطه تصریح کرد: دیگر اعضای این باند از طریق شناور از راه دریا گریختند و تلاش پلیس 
برای دستگیری این افراد ادامه دارد.فرمانده انتظامی شهرستان کنگان اضافه کرد: برابر نظر 

کارشناسان ارزش این محموله پنج میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال برآورد شده است.

رئیس پلیس آگاهی استان لرستان  خبرداد

دستگیری سارق میلیاردی احشام در خرم آباد
رئیس پلیس آگاهی استان لرستان از دستگیری یک سارق با ۳۶ فقره سرقت و کشف 

۳۴۰ راس احشام مسروقه به ارزش دو میلیارد ریال در خرم آباد ، خبر داد.
سرهنگ عباس نظری گفت: در پی چندین فقره سرقت احشام در حوالی شهر خرم آباد، 
پیگیری موضوع در دستور کار ماموران مبارزه با سرقت احشام پلیس آگاهی استان قرار 
گرفت.وی افزود: ماموران با تحقیقات گسترده و اقدامات اطلاعاتی موفق به شناسایی یک 
سارق شده و وی را حین سرقت احشام دستگیر و به پلیس آگاهی انتقال دادند. رئیس 
پلیس آگاهی لرستان، اظهار داشت: سارق در بازجویی صورت گرفته به ۳۶ فقره سرقت 
احشام با همدستی سه سارق دیگر اعتراف کرد که در عملیاتی دیگر سه همدست وی نیز 
در مخفیگاه شان دستگیر شدند.این مقام انتظامی با اشاره به اینکه ، تا کنون ار سارقان ۳۴۰ 
راس احشام مسروقه کشف شده است، گفت: کارشناسان ارزش احشام مکشوفه را بالغ بر دو 

میلیارد ریال اعلام کرده اند.

رئیس پلیس راه استان خراسان جنوبی :

واژگونی وانت پیکان 10 مجروح برجای گذاشت
رئیس پلیس راه استان خراسان جنوبی از مجروح شدن ۱۰ نفر به علت واژگونی یک 

دستگاه وانت پیکان خبر داد.
سرهنگ حسین رضایی گفت: روز گذشته با اعلام مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ مبنی 
بر واژگونی یک دستگاه وانت پیکان در محور اصلی کرغند-سرایان بلافاصله اکیپ پلیس 
راه و گروه امداد به محل سانحه اعزام شدند. وی افزود: ماموران با بررسی صحنه مشاهده 
کردند یک دستگاه خودروی وانت پیکان به علت نامعلومی واژگون شده است که در این 
سانحه؛راننده خودرو به همراه ۹ نفر دیگر از سرنشینان خودرو مجروح و به بیمارستان منتقل 
شدند. سرهنگ رضایی تصریح کرد: کارشناس پلیس راه علت این حادثه را بی احتیاطی 

راننده خودرو وانت پیکان به دلیل عدم توانایی در کنترل وسیله نقلیه اعلام کرد.

یک مادر قمی در سومین زایمان ، نوزادان چهار قلو بدنیا آورد.
مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم با اعلام این خبر اظهارداشت : دوشنبه شب گذشته 
یک مادر قمی که دارای دو فرزند می باشد  در سومین زایمان خود ،نوزادان چهار قلو  را در 

بیمارستان تامین اجتماعی قم بدنیا آورد.
دکتر داود علیمحمدی افزود : مادر باردار ۳۳ ساله ای   دوشنبه شب گذشته  با درد زایمان 
به بیمارستان امام رضا )ع(  مراجعه می نماید که  پس از بررسی های  لازم پزشکی  ، معاینه و 

در نتیجه با انجام عمل سزارین توسط جراح و متخصص زنان و زایمان خانم  دکتر درویش زاده 
،نوزادان چهار قلو  )دو دختر و دوپسر (بدنیا می آیند.

  گفتنی است: با توجه به اینکه نوزادان شش ماهه بدنیا آمده اند  ، در حال حاضر در بخش 
NICU تحت مراقبت ویژه  متخصص نوزادان وکادر درمانی  می باشند .

رشد٩درصدیاعمالجراحیدربیمارستانامامرضا)ع(قم
مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم همچنین در حاشیه بازدید سر زده مدیر عامل سازمان 
تامین اجتماعی از بیمارستان امام رضا )ع( قم گفت: با توجه به برنامه ریزی انجام شده و 
گسترش ارتباط وتعامل با پزشکان متخصص وجراح در سطح استان واستان های همجوار  و 
همچنین افزایش همکاری آنان،در شش ماهه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
،شاهد رشد ۹ درصدی اعمال جراحی در تنها بیمارستان ۱۲۰ تختخوابی تامین اجتماعی 

استان قم بوده ایم.
مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم در ادامه با اشاره به امکانات و نصب تجهیزات پیشرفته 
درمانی  و نیروهای پر تلاش بیمارستان امام رضا )ع( برای ارائه خدمت به قشر مولد جامعه ، 
بیمه شدگان و بیماران مراجعه کننده به این بیمارستان گفت: در شش ماهه نخست امسال 
بیش از ۳ هزار و۵۷۴ عمل جراحی در بیمارستان تامین اجتماعی قم انجام شده است که از 
این تعداد ۱۵۱۳ عمل کوچک،۱۶۰۳ عمل متوسط و۴۷۱ عمل بزرگ بر اساس استانداردهای 
اعمال جراحی پزشکی  انجام شده است.  وی افزود :با افزایش جذب جراحان متخصص برای 
همکاری در بیمارستان تامین اجتماعی قم ،اعمال جراحی انجام شده در شش ماهه نخست 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته ،۳۷ درصد رشد داشته است. مدیر درمان استان قم 
خاطر نشان کرد:خوشبختانه با تعامل خوب و سازنده سازمان های ذی ربط، پزشکان و جراحان 
مورد نیاز در اکثر شب ها برای انجام اعمال جراحی اورژانسی و در سطح امکانات بیمارستان 
تخصصی بیمارستان امام رضا )ع( برای ارائه خدمت به مردم وبیمه شدگان تامین اجتماعی 

حضور دارند.

در سومین زایمان 

مادر قمی چهار قلو بدنیا آورد

رئیس پلیس آگاهی استان از دستگیری باند سارقان 
داخل خودرو  و ۴۸ فقره انواع سرقت توسط این باند در 

استان خبر داد.
 " پلیس، سرهنگ  پایگاه خبری  گزارش خبرنگار  به 
احمد کرمی" در تشریح این خبر اظهار داشت: احدی از 
ماموران کلانتری ۲۵ قم حین گشت زنی در سطح حوزه 
استحفاظی یک نفر از سارقان موتورسیکلت که چند روز 
قبل حین سرقت یک دستگاه موتورسیکلت، دستگیر شده 
بود را در حال پرسه زنی شناسایی کرد.وی افزود: مامور 

وظیفه شناس وی را تعقیب و با یک اقدام غافلگیرانه متهم 
را دستگیر و به کلانتری منتقل کرد.سرهنگ کرمی ادامه 
داد: ماموران در ادامه با انجام یکسری تحقیقات بعمل آمده 
سه نفر از اعضای این باند که همگی سابقه دار بودند را نیز 
شناسایی و دستگیر کردند. رئیس پلیس آگاهی استان اضافه 
کرد: ماموران پرونده را برای انجام تحقیقات تخصصی تر  
به پلیس آگاهی استان ارسال که با انجام تحقیقات فنی 
و پلیسی توسط کارآگاهان این پلیس، متهمان تاکنون به 
شش فقره سرقت خودرو پراید،سرقت یک دستگاه خودرو 

پراید یشمی از یکی از استان های شمالی کشور و رها کردن 
آن در سطح استان، با استفاده از سوئیچ یدکی،سرقت تعداد 
هفت دستگاه موتورسیکلت با شیوه یکسره کردن،سرقت 
۳۵ فقره محتویات داخل خودرو )مجموعاً ۴۸ فقره انواع 
سرقت( با استفاده از سوئیچ یدکی به منظور باز کردن درب 
خودروهای پراید مدل پایین معترف شدند. سرهنگ کرمی 
در پایان بیان داشت: در این رابطه پنج نفر از مالخران نیز 
شناسایی و متهمان دستگیر شده به همراه پرونده متشکله با 

قرار قانونی مناسب روانه زندان شدند. 

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد

 دستگیری باند سارقان سابقه دار در قم

پنج تبعه خارجی که احتمال می رود از اتباع پاکستانی باشند، طی عملیات تعقیب و گریز از 
سوی عوامل انتظامی و امنیتی شهرستان ملارد بازداشت شدند. 

ظهر دوشنبه و طی درگیری مسلحانه ای میان عوامل انتظامی و امنیتی شهرستان ملارد با 
اتباع خارجی، پنج نفر مضنون به حمل قاچاق، طی عملیات تعقیب و گریز، دستگیر و بازداشت 

شدند.
معاون سیاسی، انتظامی فرمانداری ملارد در گفت و گو با مهر در تشریح این حادثه اظهار 
داشت: پنج تبعه خارجی که احتمال می رود از تابعیت پاکستانی برخوردار باشند، با بی توجهی 
به فرمان توقفِ ایست بازرسی در روستای اسفندآباد از صحنه می گریزند که با تلاش و همت 

عوامل امنیتی و انتظامی بازداشت شدند.

مجتبی شاهقلیان افزود:در ابتدای امر، چهار تبعه با متوقف شدن خودرو از سوی پلیس 
دستگیر می شوند و یکی دیگر از اتباع که حامل اسلحه گرم بوده از صحنه حادثه متواری می 

شود.
شاهقلیان عنوان کرد:خوشبختانه پنجمین تبعه خارجی نیز با دقت نظر و هوشمندی عوامل 

انتظامی و امنیتی دستگیر می شود که در زمان بازداشت، فاقد هرگونه اسلحه ای بوده است.
وی در پاسخ به شایعات مطرح شده در خصوص ارتباط این اتباع با گروه های تروریستیگفت:این 
موضوع قویا تکذیب می شود و هیچگونه ارتباطی میان اعضای این گروه با تروریست ها وجود 
ندارد و افراد بازداشت شده نیز به حمل قاچاق مضنون هستند که با بررسی های فنی و پلیسی 

دقیق تر، اطلاع رسانی هرچه بیشتری در این خصوص انجام خواهد شد.

سخنگوی نیروی انتظامی با دروغ دانستن شایعه کشته 
شدن تعدادی از کول بران گفت: پلیس بر سر امنیت مردم 

مماشات نخواهد کرد.
به گزارش ایسنا، سردار سعید »منتظرالمهدی« با اشاره 
جوسازی رسانه های غربی مبنی بر کشته شدن تعدادی از 
کول بران در مرزهای غربی کشور در سال ۹۴ به خبرنگار ما 
گفت: شایعه کشته شدن تعدادی از کول بران، در مرزهای 
غربی کشور، از سوی رسانه های خارجی دروغی بیش نیست.

وی بیان کرد: این اخبار دروغ در حالی منتشر شده است 
که تلاش های انجام گرفته در خصوص ساماندهی کول بران 

در مسیرها و چارچوب های قانونی)عکس مورد اشاره( نشان از 
توجه نظام به محرومان و مقتضیات جامعه دارد.

سخنگوی ناجا ادامه داد: بی شک تعمد رسانه های خارجی 
در معرفی قاچاقچیانی که با عنوان مجعول کول بر، مخفیانه و 
شبانه سعی به ورود در کشور دارند، حکایت از خواست این 
رسانه ها در تضعیف حریم مرزهای ایران و امکان ورود افرادی 
دارد که با مقاصد گوناگون و فارغ از ترویج اقتصاد غیررسمی 
و سودهای کلان، به دنبال ورود سلاح، مواد منفجره و مواد 
مخدر در اشکال مختلف و همچنین خدشه دار نمودن امنیت 

مثال زدنی کشور عزیزمان ایران هستند.

براساس گزارش سایت پلیس، سردار منتظرالمهدی گفت: 
بی شک، پلیس نسبت به ورود مخفیانه و غیرقانونی هر فرد و 
شکستن حریم امن مرزهای کشور برخوردی قاطعانه خواهد 
داشت و بر سر جان و امنیت مردم هرگز مماشات نخواهد کرد.

در اسفندآباد ملارد روی داد

5 تبعه پاکستانی در ملارد دستگیر شدند

سخنگوی ناجا خبرداد

تکذیب شایعه کشته شدن کول بران در مرزهای غربی






